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La Festa del Mercat 
estrenarà himne

Riba-roja atorga 
la llicència d'obres#p22 #p24

Esquerra esdevé la nova 
força hegemònica a l'Ebre

 Norma Pujol i Miquel Aubà seran els únics ebrencs 
a Madrid, després de la victòria republicana del 28-A

 ERC lidera el nombre de llistes a les municipals per al 
26-M, i aspira en ferm a l'alcaldia de Tortosa

Els veïns 
diuen prou 
als cables
que pengen
al nucli antic
L'Associació de Veïns del Centre-Nucli 
Històric reclama a l'Ajuntament, a la 
Generalitat i a les empreses de 
serveis un acord per soterrar cables.

FOTO:  G.M. #p19

Alcanar deixa a zero el deute municipal, tot i la sentència de Turov
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Després de 12 anys de governs 
de Ferran Bel i Meritxell Roigé, 
les eleccions municipals del 26 
de maig arribaran a Tortosa com 
una nova oportunitat per propi-
ciar el canvi que no va ser possi-
ble ara fa quatre anys. Tot i que 
CiU havia perdut la majoria ab-
soluta, i malgrat que era factible 
un govern progressista presidit 
pel republicà Josep Felip Mon-
clús, Bel va conservar l'alcaldia 
gràcies al suport d'ERC, primer 
amb un acord de governança i 
després amb l'entrada dels re-
publicans al govern. Però quatre 
anys més tard, l'escenari és dife-
rent: en primer lloc, perquè ERC 
té nou candidat, amb un Xavier 
Faura que té molt clar que ell 
sí que vol ser el nou alcalde de 
Tortosa.  També perquè Bel ja 
no és el candidat dels postcon-
vergents: va deixar l'alcaldia en 
mans de Meritxell Roigé, qui ha 
tingut més d'un any per utilitzar 
el càrrec per a preparar les muni-
cipals del 2019.
Junts per Tortosa, la marca elec-
toral de Roigé, ha intentat pre-
sentar una llista renovada, en 
què només els regidors Domin-
go Tomàs i Dolors Queralt repe-
teixen entre els 10 primers llocs.  
Roigé ha afirmat que el programa 
electoral s'ha elaborat segons 
l'experiència de govern, i també 
amb les propostes que els han 
fet arribar veïns i entitats. Des-
taquen obres com la reforma del 
carrer Cervantes o de la Rambla 
Catalunya, així com les places 
de l’Ajuntament i d'Alfons XII, 
actuacions que han retardat o bé 
peticions que directament s'han 
ignorat o rebutjat durant els tres 
últims mandats. Roigé també ha 
dit que s’urbanitzaran nous ca-
rrers i places al nucli antic, que 
es generarà habitatge al centre 
històric, i que es transformarà 
l'antic col·legi Sant Josep i l'antic 

balneari de Porcar, on l'Ajunta-
ment ja ha començat a actuar.

Contra el caciquisme
Per la seua banda, el candidat de 
Movem, Jordi Jordan, ha presen-
tat el projecte “per portar el can-
vi a Tortosa" després de 12 anys 
de governs convergents i d'ERC. 
Jordan aposta per una ciutat per 
viure i transparent, i per portar 
el pacte, l’acord i el consens a 
l’Ajuntament. Segons diu, l'ob-
jectiu és canviar la política del 
"caciquisme i clientelisme" que 
han practicat Bel i Roigé. Jordan 
proposa un pla per dinamitzar el 
petit i mitjà comerç, o la creació 
d’un centre per al suport d’em-
preses. També va anunciar una 
forta aposta pel patrimoni his-
tòric i més polítiques per les per-
sones, amb beques per als uni-
versitaris, la construcció d’una 
llar d’infants pública, i la defensa 
dels CAPS i de la construcció del 
nou hospital. A banda, el projecte 
de Movem Tortosa també inclou 
un pla de xoc per millorar vo-
reres i carrers, i l’actualització i 
modernització de les avingudes 
Colom i Rambla Catalunya.
Movem ha remarcat que no 
pactarà amb Roigé, i ha instat 
a la resta de forces polítiques a 
deixar clar si pensen fer-ho o 
no. La clau, per tant, podrien te-
nir-la Faura i els republicans, que 
ja han començat a desmarcar-se 
de l'acció de govern del PDeCAT 
amb les seues propostes en ma-
tèria de turisme o de benestar 
social, molt més ambicioses. A 
banda, la darrera polèmica sobre 
els serveis de Salut a Tortosa ha 
enrarit les relacions entre l'alcal-
dessa i els republicans.
Finalment, Enric Roig ha pre-
sentat una candidatura amb per-
sones molt diverses, que com-
parteixen un propòsit comú: 
"anteposar els interessos de la 
ciutat als seus particulars". Repe-
teixen en els primers llocs Dolors 
Bel i Manel de la Vega, ara també 
regidors al consistori. 

EL PARTIT TARONJA consolida el seu 
creixement a les Terres de l’Ebre, i final-
ment ha presentat un total de nou candi-
datures al territori, de cara a les eleccions 
municipals del 26 de maig. Es tracta de les 
candidatures de l'Ametlla de Mar, l'Am-
polla, Amposta, Deltebre, Roquetes, Sant 
Carles de la Ràpita, Tortosa, l'EMD de Bí-
tem i Móra d'Ebre. En el cas de Tortosa, 

com ja havíem avançat, el cap de llista 
és Miquel Àngel Albacar, enginyer de Ca-
mins, Canals i Ports, expert en conservació 
d’espais fluvials i consultor en enginyeria 
de diferents ajuntaments ebrencs. L’acom-
panyarà, com a número 2, Patricia Faura, 
auditora internacional de Seguretat Ali-
mentària i Benestar Animal, i qui ha estat 
candidata de Cs al Senat per Tarragona 

a les eleccions del 28 d’abril. El número 3 
de la candidatura de Tortosa és l’advocat 
Rubén Espuny, que també és el candidat 
a l'EMD de Bítem. A banda, cal destacar el 
cap de llista de Roquetes, Joaquim Llopis, 
fins ara regidor no adscrit i anteriorment 
president del PP al Baix Ebre. Finalment, 
Ciutadans no ha presentat cap candida-
tura a la comarca de la Terra Alta.  G.M.

Ciutadans desembarca a l'Ebre amb nou llistes

26-M, ELECCIONS MUNICIPALS

Busca Tortosa alcalde per al canvi?
 Jordi Jordan, Xavier Faura i Enric Roig mobilitzaran 

l'electorat progressista per desbancar Meritxell Roigé
 Junts per Tortosa presenta un projecte continuïsta, 

però amb set cares noves als 10 primers llocs de la llista

Els candidats de Movem, ERC-Tortosa Sí i PSC, Jordi Jordan, Xavier Faura i Enric Roig. //  ARXIU.

Rècord de candidatures a Tortosa i la Ràpita
Els municipis del territori en 
què s'han presentat més candi-
datures per a les eleccions del 
26-M són Tortosa i Sant Carles 
de la Ràpita, amb vuit candida-
tures en cadascuna de les po-
blacions. A la capital del Baix 
Ebre es presenten Tortosa per 
la República-Primàries (Núria 
Menasanch Martí), PSC (En-
ric Roig), Junts per Tortosa 
(Meritxell Roigé), ERC-Tor-
tosa Sí (Xavier Faura), Mo-
vem Tortosa (Jordi Jordan), 

CUP (Xavier Rodríguez); el 
PP (Tonyo Vallès) i Ciutadans 
(Miquel Àngel Albacar).
Per la seua banda, a la Ràpi-
ta finalment s'han presentat 
les llistes d'ERC (Josep Capa-
rrós),  Podemos (Maria Isabel 
Gazzino), PSC (Rosa Anglès), 
La Ràpita per la Repúbli-
ca-Primàries (Àlex Cervera), 
Més Ràpita (Pedro Hernán-
dez), Junts per Catalunya (Jo-
sep Maria Miralles), Movem 
La Ràpita (Maria Jesús Garcia 

Noguerón) i Ciutadans (Rafael 
Sánchez).
Altres municipis ebrencs amb 
més candidatures són Ampos-
ta i Móra d'Ebre, amb 7. En el 
cas de la capital del Montsià, al 
marge de la llista de Ciutadans, 
destaca el retorn a la política 
de l'exregidora Rosabel Recio, 
com a alcaldable de Podemos. 
A la capital riberenca, qui tor-
na és l'exalcalde convergent 
Santiago Campos, amb la llista 
Tots i Totes per Móra.  

Gustau Moreno
TORTOSA
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ERC lidera el nombre de candidatures a l’Ebre per a les municipals
Esquerra ha presentat llistes en 
un total de 46 municipis de les 
Terres de l'Ebre i en tres EMD, 
tot convertint-se per primera 
vegada en el primer partit en 
nombre de candidatures al te-
rritori. "Estem preparats per ser 
la principal força municipalista 
de les Terres de l’Ebre a partir 
del 26 de maig”, ha declarat el 
president de la federació d’ERC 
de l’Ebre, Alfons Montserrat.En 
este sentit, també ha destacat 
que les llistes en els municipis 
de més de 3.000 habitants són 
completament paritàries, per 
avançar cap a la igualtat. 
Pel que fa a la comarca del Mont-
sià, els republicans presenten 

candidatures en els 12 municipis 
de la comarca, El president del 
partit al Montsià i alcalde d’Am-
posta, Adam Tomàs, ha destacat 
la recuperació de la llista de Fre-
ginals i també la candidatura del 
Mas de Barberans, on Esquerra 
es presenta per primera vegada 
des de la restauració de la demo-
cràcia.
Al Baix Ebre, ERC també acon-
segueix fer llistes en tots els 
municipis. "Per primera vega-
da, Esquerra fem llistes als 14 
municipis de la comarca i quasi 
doblem a la segona força", ha 
remarcat el membre de l’execu-
tiva regional i alcalde de Paüls, 
Enric Adell. A més a més, Adell 

ha destacat que per primer cop 
els republicans tindran presèn-
cia  municipal a Aldover i a Al-
fara de Carles, tot aconseguint 
l’alcaldia d’este últim municipi, 
ja que la dels republicans és llis-
ta única. L’altre municipi amb 
llista única republicana a la co-
marca és Xerta.
A la Ribera d’Ebre, el partit re-
publicà consolida la seua posi-
ció amb 12 candidatures, tres 
de les quals són llistes úniques: 
la Torre de l’Espanyol, Gines-
tar i Vinebre, on han aconseguit 
la incorporació de l'alcaldessa 
Gemma Carim. A la Terra Alta, 
ERC consolida 8 candidatures i 
fa llista única a Caseres. 

Alcaldes que segur que no repetiran
 Després de les municipals diran adéu batlles com 

Jordi Jardí, que ha estat 16 anys a l'alcaldia de Tivissa
 Altres absències destacades seran les dels alcaldes 

de Flix, Miravet, Ascó, la Sénia, Alfara de Carles i l'Aldea

Jordi Jardí, que no repetirà com 
a cap de llista del PDeCAT a les 
municipals del maig, va propo-
sar una llista unitària als grups 
d’Esquerra i als independents 
de la Serra d’Almos, sense èxit. 
Finalment, Jardí va anunciar 
per sorpresa que no repetiria, 
durant un acte de balanç de 
l’acció de govern dels 16 anys a 
l’alcaldia. A Tivissa, la llista del 
PDeCAT estarà encapçalada per 
l’actual primera tinent d’alcalde, 
Montse Pagès. Les seues rivals 
també seran dones: Alba Bene-
dicto (Movem Tivissa), Montse 
Perelló (Ara sí-AM) i Lourdes 
Pena (Agrupació Independent 
de la Serra d'Almos). 
A la Ribera d'Ebre, tampoc no 
repeteix el flixenc Marc Mur, 
que serà substituït com a can-
didat d'ERC pel primer tinent 

d'alcalde, Francesc Barbero. A 
Flix, les altres candidatures que 
es presenten són les de l'històric 
Xavier Sabaté (Unitat per Flix-
PSC), la de Maria Carme Rosich 
(Crida Flixanda) i la de Josep 
Solé (Junts per Flix).

Canvi obligat a Miravet
Una altra absència destacada a 
la Ribera d'Ebre és la del fins fa 
poc alcalde de Miravet, Antoni 
Borrell, que ha deixat l'alcaldia 
després de ser acusat d'un pre-
sumpte delicte de violència de 
gènere. El nou candidat d'Ente-
sa per Miravet és Antonio Llam-
brich, qui haurà d'enfrontar-se 
amb Maria del Carme Lleixà 
(Fem Poble-Fem Miravet). 
A Ascó, no repeteix l'indepen-
dent Josep Maria Buixeda, i es 
presenten les llistes de Per Tu 
(Miquel Àngel Ribes), Arrelem 
(Eva Fernández), ERC (Amadeu 
Pros), Tot per Ascó-PSC (Josep 
Jaimot), Independents d'Ascó 

(Salvador Florido) i Junts per 
Ascó (Pau Daniel Serrano).
També a la Ribera d'Ebre, no 
repeteix Gil Martí a la Palma 
d'Ebre, on es presenten dos 

candidatures, la del republicà 
Eduard Vernet, i la de Marina 
Rojals (Junts per la Palma).
Un altre alcalde que ha anunciat 
que no opta a la reelecció és el se-

nienc Joan Moisès. Encapçalarà 
la llista de Futur per la Sénia 
el president de l’Associació del 
Camp d’Aviació, Josep Ramon 
Bellaubí. Moisés ha estat dotze 
anys al consistori, vuit com a 
regidor i quatre com alcalde. En 
este poble del Montsià, les altres 
candidatures que opten a l'al-
caldia són les de José Antonio 
Tíscar (La Sénia Sí-AM), Ma-
ria José Vila (Socialistes de la 
Sénia), i Juan Arturo Martínez 
(Alternativa Senienca).
Al Baix Ebre, destaca la marxa 
del socialista Josep Mas. De fet, 
a Alfara de Carles hi ha una llis-
ta única d'ERC, encapçalada per 
Jordi Forné. Finalment, al Baix 
Ebre també cal destacar l'adéu 
de Dani Andreu com a alcalde 
de l'Aldea. El seu substitut com 
a cap de llista d'ERC és l'actual 
tinent d'alcalde, Simon Falcó. A 
l'Aldea també es presenten Xa-
vier Royo (Junts per l'Aldea) i 
Marina Chavarría (Podem).  

Jordi Jardí, a Canal 21 Ebre. // Foto:  ARXIU C21.

G.M. / C.B.
TIVISSA

La roda de premsa d'ERC // Foto: ERC TERRES DE L'EBRE.
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El primer secretari del PSC a les 
Terres de l’Ebre, Manel de la Vega, 
ha defensat la formació d’un go-
vern del PSOE en minoria, que 
puga pactar amb les altres forces 
polítiques d’Espanya des de la cen-
tralitat i la transversalitat. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, l'en-
demà mateix de les eleccions, De la 
Vega va valorar la victòria socialis-
ta el 28-A, i va recordar que Pedro 
Sánchez ja va governar en minoria 
durant vuit mesos. Per tant, va dir 

que ara hauran de buscar el diàleg 
per arribar a “grans acords de país” 
en temes com la millora de les pen-
sions. En qualsevol cas, De la Vega 
va donar per descartat un govern 
de Sánchez amb Ciutadans. Sobre-
tot, tenint en compte com ha anat 
la campanya electoral, amb el par-
tit d’Albert Rivera situat a l’extrema 
dreta al costat del PP i de Vox. 
Segons De la Vega, la continuïtat 
del govern de Sánchez també ha 
de permetre tirar endavant actua-
cions que ja s’havien iniciat a les 
Terres de l’Ebre, i que un govern de 
les dretes hauria tallat de soca-rel. 
Qüestions com la lluita contra la 

regressió del Delta, l’alliberament 
de l’autopista AP-7, o el desmante-
llament del projecte Castor. 
A banda, tot i felicitar els republi-
can, el dirigent del PSC ebrenc va 
recordar a Esquerra que els socia-
listes són la segona força a molt 
poca distància, i els va demanar 
“humilitat” i “sentit comú” per 
acordar polítiques en favor de les 
persones, del país i del territori. 

El PSOE ha guanyat les eleccions 
espanyoles d’este 28 d’abril amb 
123 escons, però a Catalunya ERC 
ha estat per primer cop la força 
més votada en unes generals, 
amb 15 escons. De la mateixa ma-
nera, ERC també ha estat la força 
més votada tant al conjunt de la 
demarcació de Tarragona com a 
les Terres de l'Ebre. De fet, els re-
publicans han guanyat a 48 dels 
52 municipis de l'Ebre, i també a 
les quatre capitals de comarca.
Els republicans Norma Pujol i 
Miquel Aubà seran, en principi, 
els únics representants ebrencs 
al Congrés i al Senat, respecti-
vament. De fet, ERC tindrà per 
primer cop doble representació 
ebrenca, amb l’estrena d’un escó 
al Congrés. Alfons Montserrat, 
president de la federació d’ERC 

a les Terres de l’Ebre, va valorar 
que el territori s’ha convertit en 
un "bastió republicà". Pujol es 
va comprometre a ser "una eina 
útil" per a la gent del territori.
Per darrere dels republicans s’ha 
situat el PSC, que tot i incremen-
tar el nombre de vots, s’ha que-
dat amb només un diputat a la 
província. La candidata ebrenca i 
número 3 del PSC per Tarragona, 
Dolors Bel, no ha aconseguit el 
seu escó, però ha assegurat que 
amb els resultats obtinguts els 
socialistes podran treballar pels 
interessos de les Terres de l’Ebre. 
El tortosí Ferran Bel, qui va se-
guir la nit electoral des de la seu 
de la formació a Tarragona, s’ha 
quedat a les portés del Congrés, 
tot i que Junts per Catalunya ha 
pogut conservar el diputat que 
tenia per Tarragona. Pel que 
sembla, Josep Rull sí que podrà 
sortir de la presó per recollir l’ac-
ta de diputat. Així, este ha estat 

l’únic motiu d’alegria per aquesta 
formació, que ha vist com ERC 
s’ha imposat en estes eleccions. 
D'esta manera ho manifestava la 
mateixa nit electoral Xavier Pa-

llarès, vicepresident del PDeCAT 
a les Terres de l’Ebre. 
Ciutadans i En Comú Podem han 
mantingut l’escó que ja tenien a 
la demarcació de Tarragona. Per 

contra, el PP, el gran castigat de 
la nit, no ha pogut mantenir este 
escó i finalment s'ha quedat sen-
se representació de la demarca-
ció a la Cambra Baixa. 

28-A: ELS RESULTATS A LES TERRES DE L'EBRE

Esquerra, primera força a l'Ebre
 Els republicans Norma Pujol i Miquel Aubà seran els 

únics representants del territori al Congrés i al Senat
 ERC guanya a Catalunya i també és el partit amb 

més suports al territori i al conjunt de la demarcació

L'entrevista de Manel de la Vega a Canal 21 Ebre. // FOTO: C21.

Un moment de la compareixença d'ERC de l'Ebre, l'endemà del 28-A.  // FOTO: ARXIU C21.

De la Vega aposta per un govern en solitari

S.A. / G.M. / C.B.
TORTOSA 

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç



Maig 2019 // 5cop d’ull



6 // Maig 2019  cop d’ull

 PORTADA

Ximo Puig podrà reeditar el Botànic
 Malgrat tenir 40.000 vots més, la suma de PSPV,

Compromís i Podem perd dos diputats a les Corts
 El PP treu els pitjors resultats de la història a favor de 

Ciutadans que agafa aire i VOX que entra amb 10 escons

La segona part del Botànic serà 
possible al País Valencià després 
del resultat de les eleccions au-
tonòmiques del 28 d'abril. El mo-
rellà Ximo Puig surt reforçat dels 
comicis, i el PSPV se situa com a 
primera força a les tres provín-
cies amb 27 escons a les Corts i el 
23,87% (637.673 vots). És la prime-
ra vegada que els socialistes guan-
yen les autonòmiques des del 1991 
amb Joan Lerma.
El vot útil cap als socialistes ha afec-

tat Compromís. El partit de Mònica 
Oltra se'n deixa dos, passant de 19 a 
17 diputats (16,45% i 439.459 vots), 
i cau a la quarta posició per darrere 
dels Ciutadans de Toni Cantó que, 
amb 18 escons (17,45% i 466.391 
vots) empenyen amb força, gràcies 
al que ha perdut el Partit Popular, 
gran perjudicat de la nit electoral 
valenciana. Amb 19 diputats, Isa-
bel Bonig en resta 12 -en tenia 31-. 
El pitjor resultat del PP (504.403 
i 18,88%). Vox també entra amb 
força amb 10 diputats (270.000 i el 
10,44%). Podem, amb 8 escons i el 
8% dels vots, és la cinquena força a 
les Corts Valencianes.

Es queda fora de l'hemicicle el 
PACMA, que dobla vots respecte 
al 2015 passant de 19 mil a 38 mil, 
però només l'1,42%, lluny del 5% 
mínim per a entrar a les Corts.
Serà impossible sumar per al bloc 
de les dretes que es queda amb 46 
representants, en canvi, amb els 
53 escons del PSPV, Compromís i 
Podem es podrà tornar a repetir el 
govern del Botànic. 

Les comarques del nord de Cas-
telló han votat de manera pare-
guda al global del País Valencià 
en les eleccions autonòmiques 
del 28 d'Abril. El PSPV s'ha 
vist beneficiat per la mobilit-
zació a favor de Pedro Sánchez 
a les Generals. Ximo Puig, cap 
de llista per Castelló ha sumat 
15.000 vots més. En canvi, el PP 
n'ha perdut 20.000. Gran puja-
da també per a Ciutadans, que 
avança Compromís i se situa 
en tercera posició. Vicent Mar-
zà, conseller d'Educació i cap 
de llista de Compromís, només 
n'ha aconseguit sumar 3.000 
més respecte al 2015.
Però qui més puja al conjunt de 
la circumscripció de Castelló és 
Vox, que passa de poc més de 
mil vots a 32.000 (10,31%).
L'últim partit en aconseguir re-
presentació a les Corts és Uni-

des Podem, amb 24.000 vots.
Als municipis més importants 
del nord de Castelló, el PSPV 
també ha aconseguit guanyar 
les eleccions.
A Vinaròs el PSPV ha aconse-
guit el 30,06% i 4.234 vots, molt 
per davant del PP i Compromís 
(2.422 i 2.050 vots respectiva-
ment). A Benicarló els socialistes 
han sumat 3.637 vots (28,61%). 
Segon ha quedat el PP (17,87% i 
2.272 vots). La lluita per la terce-
ra plaça l'ha guanyat Ciutadans a 
Compromís per una diferència 
de poc més de 100 vots.
A la capital dels Ports, Morella, 
victòria incontestable de Ximo 
Puig (PSPV-PSOE) que ha arre-
plegat el 62,30% dels vots.
Només ha guanyat el PP a Penís-
cola, feu tradicional, tot i pro-
duir-se un important transvasa-
ment de vots cap a Vox.  A.P.

Al nord, augmenta el 
vot al PSPV-PSOE

Ximo Puig votant a Morella. // FOTO: CEDIDA.

Els socialistes celebren la victòria a València. // FOTO: CEDIDA.

Albert Pascual
VALÈNCIA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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O JOAQUIM NADAL, exalcalde de Gi-
rona, va explicar el 4 d'abril a Tortosa la 
seua experiència en l’exitosa recupera-
ció del barri vell de la capital del gironès. 
Però no va ser amb motiu d'un acte del 
PSC, que es va incomodar amb la visita 
de l'esconseller del tripartit, sinó que va 
ser convidat per Movem Tortosa. La con-
ferència, que era un acte de precampan-

ya, va omplir l'aula didàctica del Museu. 
Siga com siga, el cap de llista de Movem, 
Jordi Jordan, va remarcar la importàn-
cia de conèixer experiències com la de 
Girona, ja que poden servir per avançar 
en la recuperació del nucli antic de Tor-
tosa. Per la seua part, Nadal va explicar 
les claus del model del canvi urbanístic 
i social que va acabar transformant el 

centre històric de Girona en el que co-
neixem avui. És a dir, els passos a seguir 
per abordar la problemàtica concreta de 
recuperació del centre històric, amb un 
repàs de totes les polítiques desenvolu-
pades del 1979 al 2003, perquè el nucli 
antic de Girona passés de ser una zona 
abandonada de la ciutat a convertir-se 
en un referent de país.  G.M.

Movem recorre a Nadal per parlar del nucli antic

OPINIÓ

El canvi de progrés i en positiu per Tortosa

Parlem d'educació
SOVINT, quan ens referim al 
concepte d’educació, tendim a 
associar-lo amb el coneixement 
que adquirim en els centres 
o institucions, entesos  com a 
bases fonamentals, imprescin-
dibles per garantir un futur 
millor als nostres xiquets i xi-
quetes; als nostres jóvens i tam-
bé a les persones adultes. Amb 
tot, “educar” engloba un ventall 
molt més ample fins al punt de 
convertir-se en el màxim eix 
vertebrador de la dinàmica so-
cial d’un poble.

AIXÍ ÉS com ho entenem des 
de Més Deltebre-Esquerra, per-
què estem convençuts que, a 
banda de l’enriquiment que su-
posa nodrir la nostra ment amb 
nous aprenentatges, és també 
del tot necessària, jo m’atreviria 
a dir que més, l’assumpció dels 
valors ètics que han de viure i 
conviure en cadascuna de les 

persones que conformen una 
societat avançada.

SI AIXÒ ÉS AIXÍ, es perquè 
tots i cadascun dels membres 
que hem volgut formar part 
d’aquesta formació política te-
nim clar que els coneixements 
adquirits, tant des de l’àmbit 
universitari, com des de l’exer-
cici d’una determinada profes-
sió, en què s’emmarquen oficis 
diversos, des d’una vessant més 
pràctica, són només un mitjà 
per a ser millors com a persones 
i no una finalitat en ella mateixa.

NO ES TRACTA tant de resol-

dre formalment determinades 
situacions amb què ens tro-
bem a la vida i a les que hem 
de saber respondre amb  la for-
ma adequada, fent servir les 
normes que ens han ensenyat 
de menuts. Posem per cas la 
paraula o expressió “gràcies” 
o “moltes gràcies”, sinó la gra-
titud que siguem capaços de 
transmetre en aquell moment. 
Què passa en cas contrari? La 
sensació de buidor; de falta de 
consistència; de bases sòlides 
que han de suportar el pes de 
tot un engranatge de progrés 
com volem, es perd per la fra-
gilitat del fonaments.

I TOT AIXÒ és perquè l’educa-
ció és humilitat, és humanitat, 
és respecte. I tots aquests valors 
els hem après a casa; ens l’han 
ensenyat els nostres pares i ens 
han ofert els mitjans per a su-
perar-nos, prioritzant la com-
petència a la competitivat i en-
tenent l’esperit competitiu com 
a superació d’un mateix abans 
que l’exclusió de l’adversari. 
Així és com entenem, des de 
Més Deltebre-ERC, l’educació.
 
DE LA MATEIXA manera 
que la formació responsable ha 
de ser un mitjà, com hem dit, 
l’Ajuntament, com a institució, 
ha de ser l’instrument perquè, 
treballant conjuntament amb 
el departament d’Ensenyament 
o/i teixint complicitats amb els 
organismes que calgue podrem 
fer viable el Pla Educa Delta, a 
partir del qual es vertebrarà la 
projecció i l’increment d’opor-

tunitats perquè els coneixe-
ments adquirits a les aules s’ex-
pandeixin en el nostre entorn i, 
alhora, els valors apresos a casa 
reverteixen de la qualitat edu-
cativa.

HEM TREBALLAT, treballem 
i treballarem, perquè aquest 
projecte sigue realitat, i per-
què tots i totes, independent-
ment de l’edat, gènere, origen o 
condició, tinguem les mateixes 
oportunitats. Este és el motiu 
perquè s’han esforçat els nos-
tres pares o natros pel nostres 
fills o néts. Este el motiu per-
què tot estem aquí. 

EN NOM VOSTRE; en el de 
totes i tots que compartiu esta 
forma de fer i de ser; des d’estes 
ratlles no us poden dir una altra 
que no sigue: “suma’t”. 

JOAN ALGINET

CANDIDAT DE 

MÉS DELTEBRE-ERC

ENS TROBEM novament a les 
portes de les eleccions munici-
pals, és el moment de decidir el 
futur de Tortosa per al mandat 
2019-2023. En aquests darrers 12 
anys, més enllà de la propaganda 
i la manca d’autocrítica dels go-
verns de Bel-Roigé, sempre amb 
el suport d’ERC, a Tortosa hem 
perdut 2.300 habitants, tenim 
un dels índex de pobresa i d’atur 
dels més alts del país i, malaura-
dament, el sentiment de deixade-
sa i retrocés de la ciutat és gene-
ralitzat. L’exemple més evident: 
molts joves marxen i no veuen 
futur. 

DES DE MOVEM Tortosa hem 
treballat durament aquests anys 
com el primer grup de l’oposició 
fent propostes en positiu i fisca-
litzant el govern quan no actuava 
o feia bé les coses. Però la majoria 
de les nostres propostes han es-
tat rebutjades pels convergents 
i ERC, i ara, curiosament, les 
prometen a les eleccions com si 
fossin idees seues després de no 
fer res en 12 anys. Un despropòsit 

més, manca d’ètica i estima per 
Tortosa. Parlem, per exemple, 
de la rehabilitació d’habitatges al 
barri antic, de la potenciació de 
les muralles, dels plans d’ocupa-
ció per als aturats, de la reforma 
del Carrer Cervantes, Plaça d’Al-
fons XII i Plaça de l’Ajuntament 
per dignificar el centre comercial 
de la ciutat o de la candidatura de 
Patrimoni de la Humanitat, entre 
d’altres.

EL NOSTRE PROJECTE, però, 
no és un programa que vagi a re-
molc de ningú, copiant-se dels 
altres i que es faci a les portes de 
les eleccions. És un model de ciu-
tat clar i ferm que vol fer de Tor-
tosa una ciutat més cuidada, que 
aposti per la consolidació de la 

trama urbana actual, mantenint 
tot allò que tenim, amb un pla de 
xoc de la via pública: carrers, vo-
reres, barreres arquitectòniques, 
neteja i enllumenat per fer de 
Tortosa una ciutat més amable, 
més moderna, pensant en tots els 
barris i pobles.

UN MODEL de ciutat que aca-
bi amb el caciquisme, el cliente-
lisme i la corrupció del 3% o de 
les irregularitats en la nostra sa-
nitat amb la gestió de l’Hospital 
de la Santa Creu; que aposti per 
Pactes de Ciutat, amb una mira-
da democràtica, llarga, estratè-
gica, consensuada, capaç de fer 
avançar Tortosa en el context de 
la globalització. Amb una atenció 
especial al comerç, al turisme, 

l’agricultura, la indústria, les en-
titats, i tota la gent que estima i 
treballa per Tortosa.

DEFENSEM una ciutat que posi 
de veritat les persones al centre, 
pensen com pensen, siguin com 
siguin. Treballant per reduir 
l’atur, per crear més oportunitats 
per a tothom. Sense deixar ningú 
enrere, avançant tots i totes com 
a ciutat. Defensant la sanitat, 
l’educació, les pensions, pilars 
del nostre sistema de benestar 
i amb polítiques que treballen 
per la igualtat de gènere i LGT-
BI. I evidentment, tenim clar que 
Tortosa ha de recuperar el nostre 
passat, amb els 6 quilòmetres de 
muralla com a màxim exponent, 
el barri antic i tot el patrimoni 
històric que ens han deixat els 
nostres avantpassats i que hem 
de saber convertir en futur i or-
gull per a tota la ciutat.

AQUESTES ELECCIONS seran 
decisives perquè poden marcar 
un punt i a part després dels 12 
anys de governs convergents del 

senyor Bel i la senyora Roigé amb 
ERC. Hi ha dues opcions: o con-
tinuem igual i deixem que gover-
nin 4 anys més, la qual cosa signi-
ficaria 16 anys, o iniciem un canvi 
en positiu liderat per Movem 
Tortosa que dinamitzi i rellanci 
la ciutat cap a un nou futur. El 
nostre grup, a diferència d’ERC i 
del PSC, som els únics que diem 
clarament que volem un canvi i 
per això molta gent de progrés 
ens veu com el vot útil per fer-lo 
possible, i ens demana que treba-
llem per aconseguir aquesta fita. 

ÉS PER AIXÒ que, amb tota la 
convicció i humilitat, demano 
que ens féssiu confiança, perquè 
de ben segur que també sentiu 
i compartiu la necessitat d’un 
canvi en positiu i de progrés per 
rellançar i moure Tortosa per 
un futur millor. Pels joves, per la 
gent gran, per totes i tots els tor-
tosins i tortosines. Per Tortosa.  

JORDI JORDAN

PORTAVEU DE MOVEM TORTOSA

I CANDIDAT A L'ALCALDIA
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EL 17 DE MAIG han de 
crear-se els grups de treball 
per consensuar les actua-
cions que caldria empren-
dre per resoldre la crisi que 
pateix  el sector del cítric. 
Així va anunciar-ho la con-
sellera d'Agricultura, Teresa 

Jordà, a la reunió que va fer-
se amb representants del 
sector citrícola i de l'Ajunta-
ment d'Alcanar. Una posible 
mesura podria ser al creació 
d'una circumscripció econò-
mica, per millorar la comer-
cialització de la fruita. 
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EDITORIALS

EL MUR

26-M: enderroquem el 
caciquisme amb les urnes

Per un periodisme 
plural i més digne

Èric 
Matamoros
PREMI 

AMPOSTA 2018

Joan Manuel 
Palau
ALCALDE 

DE CASERES

Josep Maria 
Buixeda
ALCALDE

D'ASCÓ

Carme Meix
ESCRIPTORA

Norma Pujol
DIPUTADA ELECTA 

AL CONGRÉS 

DELS DIPUTATS

El jove investigador 
ampostí ha creat el 
TBM Classifier, una 
aplicació per a dispo-

sitius mòbils que permet detectar 
càncer de pell en estats prematurs. 
Una APP desenvolupada a la Xina 
gràcies a una beca de Huawei.

L'Ajuntament de 
Caseres ja ha començat 
a actuar contra el feno-
men de la despoblació. 

D'entrada, el consistori afavorirà 
aquelles famílies amb xiquets que 
vulguin optar a fer-se càrrec del 
Casal Municipal.

Més enllà de la polèmi-
ca sobre l'anul·lació de 
l'impost nuclear, Ascó 
ha estat notícia per 

la nova temporada turística del 
llagut Lo Roget d’Ascó, amb visites 
d’interpretació de la natura, i per 
l'aposta clara pel cicloturisme.

L’escriptora gandesana 
Carme Meix ha estat 
guardonada amb el 
premi Neus Gràcia, ins-

tituït en memòria de l'activista per 
la llengua que va destacar per la 
seua tasca en els anys fundacionals 
d’Òmnium Cultural a l’Ebre.

La regidora flixenca, 
fins ara directora gene-
ral de Joventut, ha estat 
la número 2 d'ERC al 

Congrés per Tarragona, i a les 
eleccions del 28-A ha aconseguit 
l'escó. Pujol  acompanyarà Miquel 
Aubà, que torna a repetir al Senat.

LA DENÚNCIA de Canal 21 
Ebre contra la Xarxa de Televi-
sions Locals (XAL), davant de 
l'Autoritat Catalana de la Com-
petència, ens hauria de fer re-
flexionar sobre quin és el model 
de mitjans que tenim al país, amb 
una col·laboració público-priva-
da supeditada a uns interessos 
polítics i mediàtics que atempten 
contra la pluralitat informativa i 
la dignitat de la professió perio-
dística. Canal 21 Ebre, que per-
tany al mateix grup de comunica-
ció que Cop d'Ull, ha denunciat 
la XAL per conductes prohibides 
en l'àmbit de la competència. I 
és que des de la seua entrada a la 
Xarxa, després de continus en-
trebancs, Canal 21 Ebre no ha fet 
més que rebre un tracte discrimi-
natori amb un mapa de cobertura 
informativa que afavoreix clara-
ment l'altre operador del territo-
ri, Canal Terres de l'Ebre.

CANAL 21 EBRE només demana 
un tracte igualitari, al marge dels 
colors polítics dels governs que 
afavoreixen determinades em-
preses i grups de comunicació, en 
benefici dels seus propis interes-
sos.  Hem de pensar que la XAL és 
una entitat públicada creada per 
la Diputació de Barcelona, i que 
per tant estem parlant de diners 

públics, que no haurien de tenir 
color polític. La situació actual, 
a partir d'una resolució del polè-
mic conseller delegat de la Xar-
xa, Francesc Pena, tot afavorint 
el Canal Terres de l'Ebre, limita 
i impedeix la lliure concurrència 
de Canal 21 Ebre a l'hora d'ofer-
tar continguts a la mateixa XAL o 
a les altres televisions associades. 
Per exemple, Canal 21 Ebre no 
pot difondre a la Xarxa ni notícies 
ni programes produïts a Tortosa, 
Amposta, Gandesa o Móra d'Ebre.

I TOT AIXÒ PASSA al mateix 
temps que ha quedat al descobert 
que el mateix Canal Terres de 
l'Ebre ha estat operant durant més 
de cinc anys sense llicència d'ac-
tivitat per als seus estudis ubicats 
als baixos de la residència L'Ona-
da de Tortosa. Una residència 
que es va construir en uns antics 
terrenys municipals, subhastat a 
un preu polític de només 72.000 
euros amb la condició que es fes 
una residència geriàtrica, i no un 
canal de televisió. Durant aquests 
cinc anys, l'Ajuntament no només 
ha permès aquesta anomalia, sinó 
que només en l'actual mandat Ca-
nal Terres de l'Ebre i la resta de 
mitjans del seu grup de comuni-
cació han rebut més de 440.000 
euros del mateix consistori.

EL 26 DE MAIG hi ha eleccions 
municipals, l'hora decisiva per als 
partits i els candidats que fa me-
sos que preparen els comicis que 
han de servir per configurar els 
plenaris dels 52 ajuntament i de 
les cinc entitats municipals des-
centralitzades (EMD) de les Te-
rres de l'Ebre. Els nous regidors 
i regidores seran els encarregats 
d'elegir els nous alcaldes i alcal-
desses que governaran els seus 
pobles durant els propers quatre 
anys. Per tant, les eleccions del 
26-M tenen una importància ma-
júscula, ja que els ajuntaments 
són l'administració més prope-
ra a la ciutadania, i la que hauria 
d'ocupar-se de resoldre les ne-
cessitats més immediates de la 
gent. A més, de la composició dels 
ajuntaments en deriva la configu-
ració dels consells comarcals i de 
la Diputació de Tarragona, admi-
nistracions que també tenen una 
vocació clara de servei als muni-
cipis i d'atenció a les persones.

LES TERRES DE L'EBRE, però,  
també han d'aprofitar les muni-
cipals del 26-M per desterrar de-
finitivament el caciquisme dels 
seus pobles i ciutats. Alcaldes i 
alcaldesses que governen els seus 
ajuntaments com si fossen la seua 
finca privada, o la seua empresa 

familiar, amb polítiques cliente-
lars, sense transparència, i fins i 
tot perjudicant o amenaçant els 
que no combreguen amb les seues 
maneres de fer o de pensar. Per-
què, malauradament, el caciquis-
me no és una cosa del passat, al 
nostre territori. 40 anys després 
de l'arribada dels ajuntaments 
democràtics, hi ha persones que 
segresten la sobirania popular; 
que manipulen els partits polítics 
i les institucions al seu gust; que 
exerceixen una influència nefas-
ta sobre entitats, associacions, 
col·lectius veïnals i empreses; i 
que a més aconsegueixen el favor 
de certs grups de comunicació a 
canvi d'importants contractes. 

SÓN PERSONES que anteposen 
els seus interessos personals, par-
tidistes i de carrera política a l'in-
terès general de la ciutadania, tot 
ignorant o bé oblidant delibera-
dament la seua funció primordial 
de servidors públics. Per tant, ara 
que el 26-M ha arribat l'hora de 
retre comptes i de passar factura 
a l'acció de govern del conjunt 
d'alcaldes i alcaldesses, regidors 
i regidores del nostre territori, 
és important que el conjunt de la 
ciutadania siga conscient del fet 
que la responsabilitat també és 
seua. És a dir, que tenen a les seus 

mans, dins dels sobres que dipo-
sitaran a les urnes el proper 26 de 
maig, la possibilitat d'enderrocar 
el caciquisme per sempre més, i 
de fer fora dels governs munici-
pals les persones que aprofiten 
les institucions per tenir una ma-
jor influència política, econòmica 
i social al seu municipi, a la seua 
comarca o al conjunt del territo-
ri. Moltes vegades, a més, aquests 
neocacics utilitzen el seu ajunta-
ment com un trampolí per poder 
ocupar, al mateix temps o més 
endavant, altres llocs i càrrecs de 
més alta responsabilitat política. 

CAL UN CANVI de paradigma 
a les Terres de l'Ebre, perquè la 
pervivència del caciquisme és 
un dels pecats originals que ex-
plica molts dels problemes que 
actualment encara arrossseguem 
al nostre territori. I Tortosa, com 
a capital de les Terres de l'Ebre, 
hauria de saber liderar este canvi, 
per abandonar per a sempre les 
polítiques caciquils que han im-
pedit el seu progrés social, econò-
mic i cultural durant els darrers 
dos segles. Ara només falta que 
la ciutadania ho tinga clar, i que 
l'endemà del 26-M els nous regi-
dors i regidores de l'Ebre tinguen 
clar que necessitem un cordó sa-
nitari contra el caciquisme.
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 OPINIÓ

Capgirem l'Ajuntament de Tortosa?

Amb tu... fem una Amposta millor

QUE TORTOSA necessita un 
canvi és inqüestionable excepte 
per qui s’ha beneficiat del rè-
gim convergent en els darrers 
12 anys. Hem perdut població 
i pes econòmic. La nostra gent 
jove marxa a estudiar i no torna 
perquè no té perspectives labo-
rals. I qui es queda ha d’accep-
tar la precarietat laboral i vital. 
Tenim una ciutat que s’apaga 
des de fa dècades i els 12 anys 
de governs convergents (amb el 
suport d’ERC) han consolidat 
este procés de deteriorament. 

CAL CAPGIRAR Tortosa. 
Cal fer polítiques valentes que 
qüestionen privilegis i dinàmi-
ques. I el primer pas ha de ser 
tombar el règim convergent que 
ha segrestat la ciutat a base de 
clientelismes, convertint l’ajun-
tament, les empreses munici-
pals i les subcontractes en una 
agència de col·locació. Per això 
els vots a la CUP serviran per 
evitar que Meritxell Roigé siga 
l'alcaldessa de la ciutat. 

PERÒ AMB UN CANVI de 
govern no és suficient per cap-
girar la ciutat. Els partits que 
s’anomenen d’esquerres moltes 
vegades renuncien a fer políti-
ques valentes perquè fan càl-
culs electorals. Alguns exem-
ples: avalar la consulta de la 

vergonya del monument fran-
quista (de la mà de Ferran Bel). 
O eixa "esquerra" que es diu 
animalista, però vota sí als bous 
dels Reguers (només la CUP hi 
vota en contra). O quan SB pre-
senta un projecte especulador 
amb una torre de 50 metres, 
eixa "esquerra" també calla. Per 
això la CUP és necessària. Per-
què si hi ha un canvi de govern, 
serà necessària la CUP per re-
cordar-los quin és el camí de 
l’esquerra. 

A TORTOSA cal canviar les 
dinàmiques. Obrir les portes de 
l’ajuntament i aconseguir que 
la població participe en la pre-
sa de decisions. Participar no 
és convocar uns pressupostos 
"participatius" perquè entitats, 
veïnes i persones particulars 
pidolen inversions. Participar 
és decidir com ha de ser la nos-
tra ciutat. Hem de créixer amb 
promocions especulatives com 
la torre SB o hem d’apostar per 
rehabilitar i revitalitzar el nucli 
antic? Grans superfícies o co-

merç local i mercat central?

CAL SITUAR les persones al 
centre de totes les polítiques. 
Hem de ser una de les ciutats 
estatals amb menys inversió so-
cial per habitant o hem d’aug-
mentar els recursos per cohe-
sionar la nostra societat?

I PER FER-HO calen políti-
ques feministes i LGTBI trans-
versals (contractant una tèc-
nica d’igualtat). Feminisme és 
això, prioritzar els interessos 
de les persones. Com pot ser 
que l’Ampolla, l’Aldea, Delte-
bre... tinguen escoles bressol 
públiques i Tortosa ciutat no en 
tinga cap? Quin model de places 
volem? Formigonades, sense 
sorra ni ombra ni parcs infan-
tils o places acollidores perquè 
la gent puga jugar i xerrar? Vo-
lem privatitzar l’espai públic? O 
convertim les zones blaves en 
verdes residencials i aturem els 
aparcaments privats (PDeCAT 
i ERC defensen un aparcament 
de pagament a l’hospital). 

NECESSITEM una Tortosa 
amable per les persones que 
vivim aquí. Que tinga cura de 
les persones amb mobilitat re-
duïda (Tortosa està plena de 
barreres arquitectòniques), 
que aposte per la cohesió so-
cial amb més recursos per la 
intervenció comunitària. I que 
se preocupe per la gent gran, 
amb més recursos i adaptant 
l’entorn a les seues necessitats 
(tenim una taxa de sobre enve-
lliment molt alta). 

UNA CIUTAT que prioritze les 
persones als interessos privats 
ha de tenir uns bons serveis pú-
blics. I la millor garantia és que 
siga l’Ajuntament qui els gestio-
ne i no empreses privades que 
només busquen el benefici. Si 
les dones que netegen els edi-
ficis públics no estigueren sub-
contractades tindrien millors 
condicions laborals. Si la gos-
sera municipal fos gestionada 
directament no estaríem patint 
pel que passa amb els gossos 
recollits.  I el mateix passa amb 
molts contractes, on qui guanya 
és l’empresa que presenta la mi-
llor oferta econòmica sense im-
portar la qualitat del servei o les 
condicions laborals.
  
SI HAGUÉREM apostat pel 
porta a porta més gent treballa-

ria recollint la brossa, però ERC 
i PDeCAT van optar per AC-
CIONA. Un contracte de 23 mi-
lions d’euros per una empresa 
de l’IBEX-35. És això fer Repú-
blica? Fer República és treballar 
per millorar les condicions de 
vida de les persones i no cedir 
espais a les grans empreses es-
tatals. 

UNA CIUTAT que priorit-
za les persones també té cura 
del medi ambient. Cal elimi-
nar agrotòxics com el glifosat. 
I cal reduir el preu del trans-
port públic, prioritzar vianants 
i afavorir l’ús de la bicicleta i 
patinets. 

I SI LA CULTURA i l’activi-
tat física són un tresor, calen 
uns preus socials per estes ac-
tivitats. Les persones aturades, 
precàries, joves, gent gran amb 
pensions miserables... també te-
nen dret a la cultura i l’esport. 
Quanta gent no pot pagar 30 
euros mensuals? Què fem, les 
tanquem les portes?

PER TOT AIXÒ és necessària 
la CUP. Per acabar amb el caci-
quisme i perquè un nou govern 
no siga un simple canvi de cro-
mos. I per fer-ho, calem la gent 
valenta de la CUP, sense càlculs 
electorals i sense temors.   

XAVIER RODRÍGUEZ

PORTAVEU I CANDIDAT 

DE LA CUP TORTOSA

FER REALITAT els anhels i 
il·lusions de la gent, ocupar-nos 
de tot allò que preocupa als ciuta-
dans per millorar el seu dia a dia 
a la ciutat on viu, treballar en be-
nefici dels ciutadans, posant-nos 
a la pell de l’altre i conèixer de 
primera mà les seves necessitats 
i inquietuds, és tot allò per lo que 
un dia vaig decidir dedicar-me a 
la política, què no és altra cosa 
que estar als serveis dels altres. 

VALORS com l’honestedat, per 
damunt dels interessos  particu-
lars i partidistes, implicació, per 
atendre i ser útils  a la ciutadania, 
sentit comú  per a fer les coses 
ben fetes davant de qualsevol 
adversitat. Aquests són els va-
lors necessaris en els que creiem 
fermament el conjunt d’homes 
i dones que formem part de la 
candidatura socialista per a les 
properes municipals d’Amposta. 
Gent compromesa, il·lusionada, 
que aportem la nostra experièn-
cia per fer un canvi a la nostra 
ciutat. Gent que estem a  peu de 
carrer perquè és la millor manera 
de fer política, de servir a la ciu-
tadania. 

EL NOSTRE PROJECTE de 
ciutat es basa en la Transició 
Ecològica, per fer una ciutat 
sostenible i respectuosa amb el 
medi ambient. Una ciutat plena 
d’oportunitats, per atraure no-
ves empreses  i crear nous llocs 
de treball estables, basats en les 
energies renovables per ser cap-
davanters al territori, que siguin 
el motor d’atracció d’empreses 
auxiliars, per tenir un gran teixit 
empresarial, al mateix temps 
que ajudarà a consolidar les 
empreses ampostines existents. 
Així com la creació d’una empre-
sa municipal per comercialitzar 
energia elèctrica renovable, que 
sigui barata per les butxaques de 
la gent. 

VOLEM UNA CIUTAT  per 
viure-hi,  feta per la gent i per 
a la gent. Una ciutat on tothom 

tinguem cabuda, líder en qua-
litat de vida i en oportunitats 
laborals. Amb accessibilitat uni-
versal, que tothom pugui des-
plaçar-se, on el transport públic 
sigui gratuït i amb uns serveis 
sanitaris excel·lents. Una ciutat 
a la que rebaixarem els impos-
tos per alleugerar l’economia 
del ciutadà. Perquè patim un IBI 
desmesurat, som el municipi que 
tenim l’IBI més alt de les Terres 
de l’Ebre, per l’afany recapta-
dor de l’actual govern que no li 
sap posar fi. Més de 35.000 eu-
ros diaris paguem en impostos a 
l’Ajuntament, tot un despropòsit! 
Malauradament, Adam Tomàs 
ha malbaratat l’enorme con-
fiança dipositada en ell. No hi ha 
hagut un salt qualitatiu, ni canvi 
significatiu en cap dels àmbits 
que afecten directament als ciu-
tadans. Amposta continua estant 

bruta, poc il·luminada, amb talls 
freqüents de llum propis dels se-
gle passat, i no ho dic sols jo, sinó 
també la Defensora del Ciutadà 
en el seu informe anual.

LA FALTA de nous llocs de 
treball estable, juntament amb 
l’atenció sociosanitari i l’habitat-
ge, són les principals preocupa-
cions dels ciutadans. Lamenta-
blement durant aquests quatre 
anys, l’alcalde no ha sabut fer 
d’Amposta un pol d’atracció per 
atraure noves empreses, no ha 
tingut un projecte de ciutat lligat 
al món empresarial,  convertint 
a Amposta solament en una ciu-
tat festiva. No ha estat capaç de 
gestionar l’Hospital Comarcal, 
deixant marxar als especialistes 
per manca d’oportunitats. Així 
mateix, les llistes d’espera per 
ser atesos augmenten dia a dia 
en detriment de la qualitat as-
sistencial, i les urgències estan 
totalment col·lapsades. Per això, 
els socialistes d’Amposta millo-
rarem els serveis de l’hospital 
amb més especialistes i dotarem 
de dentista i podòleg gratuït, en 
un principi, per a la gent gran.

AMPOSTA necessita un lide-
ratge territorial, s’han de traçar 
unes línies directrius i saber on 
es vol arribar, per poder avançar 
s’han de determinar uns objec-
tius clars on no hi hagi espai 
per la improvisació. Per això, a 
diferencia dels altres candidats 
a l’alcaldia, la candidatura que 
encapçalo és una candidatura 
transversal, integrada per gent 
de tota la societat ampostina, 
que tenim una proposta am-
biciosa de ciutat per donar un 
sentit de futur a l’acció del go-
vern, amb capacitat de treball 
per ser capaços d’arribar tant 
lluny com ens proposem.

TREBALLANT en equip, par-
lant amb el ciutadà, pregun-
tant i escoltant,  faré un govern 
adequat a tots els ciutadans, 
sense excepcions. No deixaré a 
ningú abandonat a la seua sort, 
perquè els problemes de la 
gent són els meus problemes. 
Quan es governa amb princi-
pis i no al servei d’interessos 
particulars s’obtenen resultats 
extraordinaris. Amb tu... ho fa-
rem possible. 

FRANCESC MIRÓ

PORTAVEU DEL PSC D'AMPOSTA 

I CANDIDAT A L'ALCALDIA
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Comunicar
ENS AGRADA començar els 
articles amb una cita o una re-
flexió, i creiem que el que deia 
Peter Drucker a un dels seus 
llibres de Comunicació Empre-
sarial s’hi escau per a la resta 
de l’article, “La cosa més im-
portant en la comunicació és 
allò que no es diu”. 

EL 12 DE FEBRER, fa cosa de 
dos mesos, escoltavem a l’al-
calde Tomàs parlant de “fer 
un congrès sobre la salut i l’es-
port en totes les seves vessants. 
Aquest és l’objectiu del primer 
congrés que se celebrarà a Am-
posta el 12, 13 i 14 d’abril. L’al-
calde d’Amposta, Adam Tomàs, 
ha explicat que es vol posar de 
relleu la singularitat i l’aposta 
de la ciutat per l’esport”. 

FA UNS DIES que a la premsa 
local i territorial només men-
gem “esport i salut”, “congrès 
importantíssim”, “xesco es-
par”… S’ha creat la il·lusió. S’es-

tà venent el producte molt bé. 

I DIGUEU-ME pitonisso, sa-
beu quina notícia publicarà 
l’Ajuntament d’Amposta el dia 
15 d’abril, un dia després del 
congrés? “Èxit rotund del pri-
mer congrès…”, “Èxit d’inscrip-
cions…”. Aquest és un exemple 
clar de la comunicació institu-
cional de l’Ajuntament d’Am-
posta durant la darrera legis-
latura. Molt bé de tempos. Fan 
lluir bé els seus regidors i el go-
vern. Però, tant de bo el titular 
fos veritat. 

ÉS UNA LLÀSTIMA que un 
esdeveniment, d’aquesta alça-
da, no funcioni. És una llàsti-

ma que, a una setmana vista, 
hi hagi poc més de 5 inscrits, 
dels “paganini”, dels que de ve-
ritat paguen. El preu, 65 euros 
amb un dinar inclós, no és car 
si t’agrada l’esport o la salut. 
És una llàstima haver-se gas-
tat més de 11.000 euros en la 
preparació del congrès, vatros 
mateix, feu el càlcul del retorn 
econòmic per les persones ins-
crites, poc més de 300 euros. 

COM REACCIONARIA qual-
sevol entitat pública o privada 
si organitza un congrés i veu 
que no s’apunta gent? Segura-
ment assumint l’error. Error 
d’improvisació. Error de tem-
po, només recordar que els 

congresos s’anuncien almenys 
en un any o dos. Error de tema, 
error de la data (setmana santa 
i estudiants, ummm)…. 

QUINES OPCIONS té l’ajun-
tament? La primera opció, amb 
el sentit comú i amb la respon-
sabilitat sobre el diner públic, 
anul·lar el congrès, se paga el 
que faci falta, i veure on s’ha 
fallat i millorar amb els errors 
comesos per propers esdeveni-
ments. Comunicar que s’ha co-
més un error i que han après la 
lliçó. 

LA SEGONA OPCIÓ, la que 
he anomenat “salvar al solda-
do Ryan”, i Ryan és la foto. Ara 
ja el tema és fer una foto i co-
municar que tot ha anat bé. No 
assumir l’error. I com ho fan? 
Inviten per whatsapp, a assistir 
gratuïtament, amb els diners de 
tots els ampostins, al congrés i 
al dinar, a tothom: estudiants, 
entrenadors, membres de junta 

de tots els clubs de la ciutat a 
dos dies del Congrès… ara ja tot 
s’hi val. S’ha de salvar a Ryan. 
S’ha de fer el titular i, sobretot, 
s’ha de fer la foto. No acabem 
d’entendre quina mena de vo-
cació de servei públic té el go-
vern de l’Adam Tomàs per a fer 
pagar “l’èxit del congrès” a tots 
els ampostins. 

LA TRANSPARÈNCIA en la 
gestió, la humilitat i, sobre-
tot, la veracitat han de ser va-
lors que s’han d’implantar a la 
comunicació de l’Ajuntament 
d’Amposta perquè no entenem 
que un servei públic pugui fer 
“fake news” constantment i 
amb al·levosia i premeditació. 

I AQUESTA és la tònica d’una 
legislatura “de canvi” que ha 
fracassat. Aquesta ha estat la 
legislatura del retrovisor i de 
la comunicació. A les linies de 
dalt un exemple clar, però n’hi 
ha d’altres, els revisem? 

MANEL MASIÀ

CANDIDAT DE

JUNTS PER AMPOSTA

Descobriment de la política

TONYO VALLÈS

CANDIDAT DEL PP 

DE TORTOSA

VAIG POSAR el meu petit cerve-
ll, en sentit metafòric, a treballar, 
amb la idea de donar protagonis-
me a un pensament i manera de 
fer que, crec, era més present, 
sobretot a la societat tortosina, 
del que em feien veure des dels 
mitjans de comunicació i, per su-
posat, els qui tenen els criteris di-
ferents als meus.

AQUESTA INTENCIÓ i diverses 
circumstàncies m’han dut a haver 
d’encapçalar una opció. Bàsica-
ment per una raó: NO deixar sen-
se possibilitat de donar a conèixer 
la posició política, amagada, de 
l’única manera que ho podem fer 
lliurement i en secret, o sigui amb 
el vot. En aquell moment exercim 
la nostra llibertat.

VA!! COMENCEM a descobrir  
com va això de la política!!!

EN PRIMER LLOC, quan em 
vaig posar a treballar per cons-
truir alguna cosa, vaig anar veient 
que les persones qui podien com-
partir, no totes, sinó algunes de 
les propostes que jo defensava, no 
volien tenir cap protagonisme ni 
ser reconegudes amb aquesta op-
ció política. 

DE RAONS n’hi havia de tot ti-

pus (cadascú té un argument per 
acabar defensant la seva raó), 
però la més generalitzada ha es-
tat aquella que diu: “Com que tinc 
negoci, empresa,  no vull perdre 
cap client per aquesta causa”; “No 
vull perdre amistats”; i d’altres de 
caire apolític. No ho comparteixo, 
però entenc els arguments: em 
semblen poc valents i així no ho 
podrem canviar. De totes mane-
res, també he trobat moltes res-
postes positives i que m’encorat-
gen a seguir endavant. Això sí, de 
vegades més que el suport moral, 
es necessita una mica de partici-
pació per aconseguir els objec-
tius. Sol, serà una mica més com-
plicat arribar a fer-me entendre. 
Aquesta temor arriba fins al punt 
de no voler rebre ni un bolígraf 
amb el logo del partit per a que 
no em descobreixin.  No m’agrada 
que això formi part de la política.

VAIG DEMANAR per escrit a 
l’Ajuntament (instància) com es-
tava el tema de les assignacions 
que els partits polítics havien de 
tornar per no haver justificat del 
tot correctament aquestes des-
peses. Ho vaig fer perquè, potser 
desafiant a les enquestes, pensava 
que podia treure alguna repre-
sentació i volia saber quina seria 
la meva responsabilitat. No he re-

but resposta. Clar, com que quasi 
tots ho han fet malament, alguns 
increïblement malament i en mal 
gust, suposo que un tapa l’altre i 
així fem un “pasapalabra”. De 0 a 
10, transparència a l’Ajuntament, 
0. No m’agrada que això formi 
part de la política.

DESPRÉS DE molt de temps, 
vaig aconseguir, i sí, m’ho atri-
bueixo, que es retirés l’estelada de 
la plaça del Bimil.lenari. Estava 
en lloc públic. No he vist ninguna 
rectificació per part dels polítics 
implicats, però veient el paràgraf 
anterior no em sorprèn. Ara bé, la 
premsa, vaig pensar que, ja que 
havien fet portades quan es va 
posar (reportatge a la premsa i a 
la televisió) ara farien portades 
per la retirada. Doncs res, algu-
na menció i para de comptar. Em 
vaig preguntar: per què? I clar, he 
vist que recentment sortia la no-
tícia de la suposada manca de lli-
cència d’activitat  d’un grup; miro 
quina és la publicitat que hi surt 
als setmanaris/diaris/mensuals i 
gairebé tota és institucional, veig 
a les entrevistes (l’última a Ferran 
Bel, divendres)  que no es fan pre-
guntes comprometedores... etc. 
Ho tinc clar, aquests grups neces-
siten el recolzament institucional, 
o sigui els qui manen, i tampoc no 

donaran notorietat a algú fins que 
no tingui poder. No m’agrada que 
això formi part de la política.

NOMÉS TRES exemples, en po-
dria posar més, però ja veieu: 
el poc atreviment de la gent, el 
“clientelisme” d’alguns (incloent 
mitjans de comunicació), i les di-
ficultats que tenim (suposo que si, 
tornant a errar alguna predicció, 
tenim representació a l’Ajunta-
ment, canviarà) per aconseguir 
informació pública, fan que resul-
ti bastant complicat canviar una 
mica el sistema establert. 

NO M'AGRADA que això formi 
part de la política, però tinc qua-
tre anys (encara que no tingui re-
presentació) per intentar canviar, 
mínim aquests tres “inputs”, i si 
podem alguna coseta més. De mo-
ment, no defalleixo... Ja veurem 
si el descobriment de la política 
acaba sent més gratificant del que 
és fins ara. 
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Dona'm la mà

#Roig2019, el teu equip per al futur de Tortosa
EN PRIMER LLOC voldria do-
nar les gràcies pels 3.400 vots 
que el Partit dels Socialistes de 
Catalunya hem obtingut a Tor-
tosa en les Eleccions Generals 
del passat 28 d’abril i que ens 
han situat com a segona força 
política tant a la ciutat com a la 
resta de Catalunya. Aquests vots 
ens demostren dues coses, que 
volem continuar amb el govern 
de progrés de Pedro Sánchez a 
Espanya, amb Meritxell Batet a 
Catalunya, i que el canvi a Tor-
tosa és possible.

LES ELECCIONS del 28 d’abril 
han suposat la primera volta de 
cara a aquest canvi. I la segona 
volta es disputa el proper 26 
de Maig a les Eleccions Muni-
cipals, uns comicis que repre-
senten la veritable oportunitat 
de canviar la nostra estimada 
Tortosa per a que gràcies el nos-
tre Projecte de Ciutat: el Llibre 
ROIG de Tortosa, i també grà-
cies al govern a l’Estat, sigui la 
Ciutat de les Oportunitats.

 
DESPRÉS del 26 de Maig anem 
a canviar el futur de Tortosa, 
i per a fer-ho tenim un gran 
equip, el vostre equip. Un equip 
que conjuga l’emprenedoria 
dels més joves amb l’experièn-
cia de vida dels més veterans. 
Un equip plural i cohesionat, 
que agrupa gent de tots els sec-
tors professionals: l’administra-
ció pública, l’educació, la sani-
tat, el món sindical, el treball 
social, el comerç, el voluntariat i 
l’associacionisme o plataformes 
ciutadanes.

PERÒ, PER DAVANT de tot, és 
un equip de gent treballadora. 
Gent que cada dia surt al carrer 
per fer la seva feina i tirar enda-

vant a les seves famílies i la seua 
gent. Gent compromesa amb 
Tortosa, que vol governar des 
de la diversitat i la integració, 
des del consens i el diàleg, des 
de la proximitat i l’experiència, 
des del feminisme, l’ecologisme, 
la solidaritat i la igualtat.

GENT QUE VOL treballar per 
als joves, per a que tinguin un 
futur a Tortosa i no hagin de 
marxar, per als que més ho ne-
cessiten i que més malament ho 
estan passant en temps de crisi, 
per a tots i totes els tortosins i 
tortosines per igual, de tots els 
colors. I, sobre tot, és gent que 
han decidit prioritzar què po-
den fer ells per Tortosa i no què 
pot fer Tortosa per ells. 

LES 36 PERSONES que confi-
guren el nostre equip ens hem 
presentat a aquestes eleccions 
municipals amb el convenci-
ment que podem governar la 
nostra ciutat d’una altra mane-
ra. Amb la mà estesa, amb con-
sensos i grans acords de ciutat 
i amb generositat; perquè, com 
diu Josep Joan Moreso, que 
tanca la llista, només amb ge-
nerositat arribarem a construir 
la Tortosa del futur que tots els 
tortosins i tortosines ens me-
reixem.

AMB TOTA aquesta gent al 
meu costat, estic convençut 
que ara és el moment d’ence-
tar aquest nou projecte, de su-
mar-hi esforços, de sumar-hi 
noves il·lusions, de sumar-hi no-
ves persones, nous col·lectius, 
perquè aquí no sobra ningú, hi 
cabem tots i totes. I la tasca que 
tenim per davant és gegantes-
ca. El repte és molt difícil, no 
us enganyaré, però això no ens 

pararà, no ens detindrà! Podem 
fer-ho i ho farem!

GRÀCIES Dolors, Manel, Este-
fanía, Xel·lo, Àngel, Tere, Josep 
Mª, Pilar, Toni, Claudio, Lluís, 
Carme, Marita, Shahid, Ivan, Li-
sardo, Isabel, Ismael, Maria, Jo-
sep Joan, Ricard, Isa, Xavi, Mª 
Cinta, Eliseo, Dèlia, Joan Mi-
quel, Cinta, José Luís, Marina, 
Consuelo, Ximo, Mariano, Eva 
i Sergi.

ESTIC CONVENÇUT que go-
vernarem la ciutat amb volun-
tat, generositat i sobretot amb 
treball, treball i més treball, li-
derant un canvi just i necessari 
per transformar Tortosa, i això 
passa, indiscutiblement, per la 
creació d’ocupació i per la re-
activació econòmica de la nos-
tra ciutat i del nostre territori, 
així com per retenir el talent 
dels nostres joves creant llocs 
de treball i oferint-los oportu-
nitats per al futur de Tortosa.. 
#Ara_Roig #Roig2019.  

ENRIC ROIG

PORTAVEU DEL 

PSC A TORTOSA 

I CANDIDAT A L'ALCALDIA

UNA DE LES anècdotes de les 
eleccions del 28-A ha estat la ne-
gació d’una membre d’una mesa 
electoral  a donar la mà a Inés 
Arrimadas. La reacció d’Arrima-
das i de Rivera: “nacionalisme 
tòxic”, “sectària separatista”, el 
missatge gens innocent dels lí-
ders de Ciutadans en plena jor-
nada electoral. Però les reaccions 
contràries des del món de les 
esquerres també es van produir, 
com la de Gaspar Llamazares, 
acusant de perdre les formes i 
l’educació a qui sent membre 
d’una mesa electoral no dona la 
mà a una votant més.

ASSUMIR de forma automàtica 
que la negació de la mà és una 
reacció per motius ideològics és 
precipitat i imprudent, alhora 
que oportunista. És precipitat 
perquè si no hi ha paraules que 
ho confirmin ni indumentària 
que deixi veure clarament la 
ideologia, no hi ha res que indi-
qui la ideologia de la persona. 
Recordem que els membres de 
les meses no porten llaços grocs, 
si algú pot pensar-ho. És impru-
dent perquè, a més d’etiquetar 
una persona per un fet contex-
tualitzant-ho segons convenièn-
cia, s’exposa aquella persona, un 
cop surt als mitjans, a la ira de 
persones descontrolades, de per-
sones que es creuen legitimades 
per amenaçar i agredir persones 
pel simple fet de ser independen-
tistes, sospitoses de ser-ho, o de 

dur un llaç groc. I és oportunista 
perquè en comptes de conside-
rar-ho una anècdota i prou, van 
córrer a parlar-ne als mitjans i a 
les xarxes socials, de forma gens 
innocent, en plena jornada elec-
toral. Un exemple de suprema-
cisme més a la carpeta propagan-
dística de Ciutadans.

L'INSULT cap a l’independen-
tisme o cap a qui considera que 
els presos del procés són presos 
polítics ha estat una constant en 
Ciutadans. L’insult pot ser ver-
bal, amb paraules gruixudes, 
però també pot ser una actitud, 
un menyspreu, o qualificatius 
que pretenen descriure però que 
superen amb escreix la definició. 
Que Rivera o Arrimadas, per dir 
dues cares destacades de Ciuta-
dans, parlin de supremacisme, 
eufemisme suau de nazisme, no 
sorprèn. El menyspreu cap als di-
putats catalans del bloc indepen-
dentista al Parlament s’ha visua-
litzat sovint aquesta legislatura. 
El to ha anat pujant fins arribar 
a la campanya, competint amb 
PP i Vox, amenaçant els presos 
polítics que quan arribin al po-

der no tindran indult, amenaçant 
el director de TV3 que anirà a la 
presó, amb un llenguatge barroer 
que va tenir un dels seus punts 
màxims amb el “chaval” que va 
etzibar Arrimadas a Rufián en un 
debat televisat.

L'EDUCACIÓ no s’ha de perdre 
mai, és cert. No donar la mà pot 
considerar-se un acte poc educat. 
Els motius al darrer de la decisió 
són personals i no els coneixem 
qui els hem conegut a través de 
mitjans i xarxes socials. Tampoc 
sabem si va haver salutació oral, 
més que suficient. El passamans 
dels polítics té un motiu, que hi 
ha els mitjans per immortalit-
zar el moment de la votació. A 
la mesa electoral hi ha persones 
que es passen la jornada allí i no 
donen la mà a la resta de votants, 
tan importants com candidats i 
candidates.  

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC
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OPINIÓ 

Tortosa i la República, rovell 
de l'ou dels Països Catalans

NÚRIA MENASANCH

CANDIDATA DE 

TORTOSA PER LA 

REPÚBLICA-

PRIMÀRIES 

CATALUNYA

DES DE LA RIBERA de l’Ebre, 
vinc a dur-vos les aromes de l’hor-
ta tortosina, lo nostre riquíssim 
llenguatge català-tortosí, la nos-
tra singular personalitat ebrenca 
i la remor de l’aigua dolça traves-
sant de punta a punta les seues 
terres per a desembocar a la mar, 
com a eix vertebrador d’un terri-
tori que sent i sentint-se lliure, va 
triar agermanar-se amb Catalun-
ya des de l’inici de la seua exis-
tència. M’agradaria cantar-vos 
les glòries i grandeses de Torto-
sa, i que vos arribés des d’aquí, lo 
crit de llibertat i d’independència 
d’aquella Tortosa històrica, des 
de sempre lliure i després catala-
na. Sí, primer lliure i independent 
i després, per decisió pròpia, fe-
derada a Catalunya. 

LA CAPITAL de la regió Iler-
cavona i més tard la Dertusa ro-
mana, era una de les poblacions 
de més relleu de tota la Ibera, 
gràcies a la seua força comercial 
i marítima i a la importància de 
les seues institucions polítiques, 
jurídiques i socials les quals van 
ser conservades zelosament pels 
seus habitants. 

EN L'ÈPOCA goda, encunya la 
seua pròpia moneda sent la pri-
mera ciutat de la península ibèri-
ca que n’encunya una en honor 
d’Àkhila. Durant els segles de do-
mini àrab refloreixen les ciències 
i les lletres, millorant-se notable-
ment les explotacions agrícoles 
degut als nous enginys i sistemes 
de rec. En aquell temps, Tortosa 
era una Taifa absolutament inde-
pendent. 

DEFENSADA la ciutat emmura-
llada per les valentes dones tor-
tosines de l’ordre de l’Atxa, es va 
constituir en Estat lliure i es va 
dotar de les seues pròpies lleis. 
El Comte de Barcelona, Beren-
guer IV, va ser nomenat Marquès 
de Tortosa el 30 de novembre de 
1149 havent d’acatar prèviament 
los drets tortosins, ja que la ciu-
tat, gràcies a les seues dones, va 
saber defensar-se tota sola. Així, 
la població es constitueix demo-
cràticament, i a poc a poc, recu-
ll les seues costums jurídiques 
i les compila en lo famós: Llibre 
de les Costums generals escrites 
de la insigne Ciutat de Tortosa. 
Com dirà Benvingut Oliver, en 
este llibre: “se corrobora la cons-
tant tradició que s’adverteix en 
los habitants de Tortosa a viure 
emancipats de tot poder estrany, 
a obtindre la major suma de lli-
bertat civil i política i a consolidar 
la seua independència mitjançant 
les institucions més lliures que es 

coneixen en l’Edat Mitjana”. 

SÍ, VERITABLEMENT, Tortosa 
és des de llavors completament 
independent i es fa famosa arreu 
pel seu govern i lleis exemplars. 
Es dota del codi civil tortosí, que 
en honor a les seues heroïnes, re-
collia molts més privilegis que cap 
altre per a les dones tortosines. 
Així, Jaume I, qui sortí de Torto-
sa cap a València amb ses galeres 
i ballesters, acompanyat del Con-
sell de la Ciutat, tan admirador es 
mostrava de la saviesa i seny del 
nostre Codi, que al conquistar la 
ciutat de Túria, va aconsellar als 
valencians que en cas de dubte, de 
buidesa, o de defecte en los seus 
Furs, prenguessen com a suple-
tori les lleis tortosines, i així ho 
feren. 

UNA VEGADA LLIURE, Torto-
sa, vulguent pertànyer a la unitat 
política de Catalunya, sabedo-
ra de la importància d’anar tots 
junts per a la millora del país, 
s´hi annexiona voluntàriament. 
Això es plasmarà per escrit en les 
Constitucions de la Cort de Tor-
tosa de l’any 1365 que en un dels 
seus paràgrafs diu així: 

"DARRERAMENT, com no siga 
lícit los membres de partir-se 
del cap, i la ciutat de Tortosa siga 
membre notable e insigne del 
Comtat de Barcelona i del Prin-
cipat de Catalunya; per ço amb la 
present nostra Constitució, per 
tot temps valedora, estatuïm i 
sancionem que mai la dita Ciutat 
d’aquells Comtat i Principat puga 
ésser separada, a ells tots temps 
romanga unida...” 

DES DE LLAVORS, va estar al 
costat de Catalunya en cos i àni-
ma. Com se va demostrar en la 
Guerra de Successió i en la Gue-
rra dels Segadors en la qual, con-
tradit l’escut imposat que encara 

taca la ciutat de Tortosa amb les 
seues paumes i la seua corona 
imposades pel rei de Castella, los 
tortosins i tortosines mos vam 
aixecar al crit de morin los traï-
dors!, per defensar les llibertats 
de Catalunya, i així moriren pen-
jats una colla de benemèrits pa-
triotes tortosins. 

LO PACTE FEDERAL de Torto-
sa de 18 de maig de 1869 va con-
gregar representants de Catalun-
ya, Aragó, València i Balears, per 
reivindicar la Confederació Cata-
lano-Aragonesa a Tortosa, com a 
Terra de Cruïlla dels Països Cata-
lans, tant geogràfica, social, com 
políticament. 

LA NOSTRA IMPORTÀNCIA 
dins del país no es revela sols en 
les seues institucions i usos sinó 
també en la conservació dels seu 
important patrimoni. La pedra, 
juntament amb l’aigua és un dels 
pilars més rellevants de Tortosa. 
Per dalt, en superfície tenim 6’6 
km. de muralles, el Castell de la 
Suda, desvirtuat en “parador na-
cional español” i que reclamem 
que retorne a la ciutat, los Reials 
Col·legis de Sant Jaume i Sant 
Maties, el conjunt monumental 
renaixentista més important de 
Catalunya, la Catedral-Basílica 
i Palau Episcopal gòtics, la seua 
Llotja medieval que fixava el 
preu dels productes de bona part 
de la Mediterrània... per baix, la 
pedra roman encara majoritària-
ment per descobrir, però les ex-
cavacions al davant de la catedral, 
plaça del Rastre i altres, mos en-
coratgen a continuar destapant 
esta part de la història que mos 
parla d’una Tortosa mil·lenària i 
riquíssima que hem de valorar i 
redescobrir per a les generacions 
venidores i per a la coneixença 
del món en general. 

ELS SEUS personatges il·lustres 

evidencien la seua importància 
social al llarg del temps: Mossèn 
Vicent García, Retor de Vallfogo-
na, a qui devem la reivindicació 
de la Llengua Catalana quan es-
tava en veritable decadència, el 
musicòleg Felip Pedrell, l’escultor 
Agustí Querol, el pintor Antoni 
Casanova, El Dr. Jaume Ferran i 
Clua, inventor de la vacuna anti-
colèrica, Francesc Mestre i Noè, 
iniciador del catalanisme tortosi-
nista ebrenc, i un llarg etc. 

UNA CIUTAT, de sempre, me-
nestral i dedicada al comerç. No 
industrialitzada. Que ja fa temps 
que agonitza... La sagnia que re-
presenta que la seua joventut 
marxe a estudiar fora i ja no tor-
ne. La seua despoblació que no 
té aturador (en los últims temps 
les terres de l’Ebre han perdut 
11.000 habitants). Els comerços 
que baixen la persiana i no tornen 
a obrir. La ciutat històrica i nucli 
antic, despoblats i abandonats a la 
inevitable caiguda de cases que en 
l’últim any ja superen la trentena. 
Comunicacions pèssimes que ens 
separen inclús dels nostres terri-
toris d’influència històrica com 
Lleida, València i Aragó. La ve-
gueria de Les Terres de l’Ebre que 
no s’acaba de materialitzar... 

BARCELONA ha de saber que 
Tortosa es va unir a Catalunya 
sent lliure i voluntàriament. Que 
sempre li ha estat fidel i que en la 
nova República Catalana que ja 
comença a caminar, serà el més 
fort baluard en l’avançada de Ca-
talunya i el nus d’amor que lliga 
i enforteix lo cor i l’ideal suprem 
de llibertat, rovell de l’ou dels Paï-
sos Catalans. Ajudeu-mos a acon-
seguir-ho! 

*ARTICLE inspirat en el Discurs 
de gràcies de Francesc Mestre i 
Noè en els Jocs Florals de Barce-
lona de l’any 1931. 
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 OPINIÓ

La davallada de l’interès per Expoebre

Amposta, la millor ciutat on viure

ADAM TOMÀS

ALCALDE 

I CANDIDAT 

D'ESQUERRA 

D'AMPOSTA

AQUESTS QUATRE anys hem 
sostovat Amposta fruit del canvi 
que es va produir a les eleccions 
del 2015. Ha estat una legislatura 
en què Esquerra d’Amposta hem 
posat a sobre la taula temes dels 
que mai s’havia parlat, com re-
cuperació de patrimoni històric, 
eficiència energètica, sostenibi-
litat, habitatge, municipalització 
de serveis, rebaixa fiscal, suport 
a l’emprenedoria, i moltes altres 
temes que han ajudat a configurar 
els fonaments de la futura Am-
posta. 

UNA CIUTAT que somiem capi-
tal, entenent aquesta capitalitat 
no en termes administratius, sinó 
en termes de suport a l’entorn i 
a les Terres de l’Ebre per millo-
rar les condicions de vida dels 
ebrencs i les ebrenques.

SÓN MOLTS els punts forts de la 
nostra legislatura, però l’econò-
mic ha estat fonamental, ja que 
és el que ens permet mantenir 
aquesta visió de ciutat futura amb 
un creixement sostingut dels ser-
veis i les infraestructures, tot re-
cuperant aquelles malmeses per 
la falta d’inversió de les darreres 
legislatures.

LA REBAIXA de l’IBI urbà del 
15%, de l’IBI rústic del 20% i dels 
vehicles del 5%, han provocat una 
reducció de la pressió fiscal del 
11% de mitjana, i que malgrat la 
davallada d’ingressos,  l’endeuta-
ment s’ha reduït gairebé un 15%,  
amb inversions per un total de 18 
milions d’euros i mantenint uns 
fons líquids disponibles de 8,5 
milions, gràcies a l’augment de les 
subvencions rebudes per altres 
administracions, com els 1,3 mi-

lions d’euros en Polítiques d’ocu-
pació, els 450.000 euros del Pla de 
Foment de Turisme, els 450.000 
euros de l’1.5% cultural per al Cas-
tell o la més recent de 1,3 milions 
d’euros de fons europeus per se-
guir amb el canvi d’enllumenat, i 
moltes altres que en suma han su-
posat més de 10.000.000 d’euros 
que l’Ajuntament no ha de posar 
per fer inversió o fer polítiques 
socials innovadores.

AMB TOT, Esquerra d’Amposta 
ens postulem per seguir endavant 
en fer d’Amposta la millor ciutat 
on viure. 

XAVIER FAURA

CANDIDAT 

D'ERC-TORTOSA SÍ 

A L'ALCALDIA

AQUESTS DIES veiem anun-
ciada la pròxima edició de la 
fira Expoebre, tradicional-
ment presentada com la fira 
multisectorial de les Terres de 
l’Ebre, i que a més coincideix 
amb la celebració del seu 75è 
aniversari.

SI CERQUEM a l’hemeroteca, 
podrem veure que allò que ara 
es considera el naixement de 
l’actual mostra multisectorial, 
l’any 1944, era una fira de ra-
maderia comarcal vinculada a 
les festes de la Cinta.

AQUESTA FIRA, naix en 
plena postguerra civil, com a 
resposta a la necessitat dels 
pastors i propietaris d’explo-
tacions ramaderes, de donar 
a conèixer els seus productes 
als potencials compradors; és 
a dir, amb una finalitat comer-
cial, tot i que amb un ambient 
festiu, per afavorir l’afluència 
de públic.

TORTOSA exercia de capital, 
era el centre comercial on acu-
dien la resta d’habitants de les 
Terres de l’Ebre a fer negocis.

A MITJANS de la dècada 
dels 60, l’edició de la fira ja es 
trasllada a la data actual de fi-
nals d’abril i primers de maig. 
L’agricultura guanya presèn-
cia, com a conseqüència del 
desenvolupament de la indús-
tria de maquinària agrícola i, 

per tant, de la necessitat de 
promocionar aquest instru-
ment de  treball als pagesos. 
També en aquest cas exercia 
de centre comercial.

A PARTIR dels anys 70 i, fins 
a gairebé principi del segle 
XXI, Expoebre es converteix 
en una autèntica fira d’expo-
sicions multisectorial, on ex-
positors d’arreu de les nostres 
comarques, fins i tot més enllà 
de les Terres de l’Ebre, pre-
sentaven els seus productes, 
de tota mena, no només  agrí-
coles i ramaders, sinó també 
industrials, ofertes lúdiques, 
mobiliari domèstic, promo-
cions immobiliàries i, si bé 
guanyava protagonisme l’au-
tomoció, que fins i tot es va 
arribar a instal·lar una pista 
de proves de vehicles de tot 
terreny, també tenia presència 
el sector nàutic o el dels ani-
mals de companyia, creant-se 
un apartat per a la promoció 
de les activitats hípiques.

EREN ANYS en què l’afluèn-
cia de públic era tan potent 
que es va haver de cobrar en-
trada com a manera de limitar 
l’aforament; fins o tot de ve-
gades es va aprofitar aquesta 
vinguda massiva de públic a la 
capital del Baix Ebre per ame-
nitzar les vetllades dels dies 
principals amb la presència 
d’algun cantant o grup musical 
de moda en l’àmbit estatal.

TOTHOM gaudia de l’Expoe-
bre: l’expositor, perquè feia 
negoci; el visitant no només 
per l’oferta que hi trobava, 
sinó perquè gaudia d’un am-
bient lúdic i festiu, que anun-
ciava l’arribada de l’estiu; i el 
comerç i la restauració tortosi-
na, per l’increment de consum 
com a conseqüència d’aquesta 
gran afluència de públic. En 
definitiva, Tortosa exercia de 
capital.

AQUEST MODEL de fira 
multisectorial va anar per-
dent interès, per la seua prò-
pia essència, perquè tot el que 
abans es podia veure passejant 
per Expoebre, ara ho trobem 
anunciat a les xarxes socials.

PERÒ AQUESTA evolució 
del sector no ens hauria de 
fer patir. Cal adaptar l’oferta a 
les necessitats actuals, com es 
va anar fent progressivament 
amb molt d’encert des dels 
anys 40 fins als primers anys 
del segle actual.

EL QUE CERTAMENT ens 
ha de preocupar és la decadèn-
cia en què ha entrat  els últims 
10 anys. Any rere any es re-
dueixen els expositors de pro-
ductes de consum de manera 
substancial, substituint-se per 
expositors institucionals, que 
no desperten el mateix interès; 
on l’afluència de visitants no 
és ni un miratge del que va ser 

en èpoques pretèrites i, tot i 
l’evidència de la caducitat del 
model, els seus organitzadors 
persisteixen impassibles con-
templant la seva agonia.

AVUI ENS DIA, els esde-
veniments firals han de ser 
necessàriament sectorials i 
especialitzats per tal d’inte-
ressar a l’hipotètic visitant. 
Orientant-se cap a sectors que 
requerisquen la presentació 
física del producte als seus 
potencials clients i, per tant, 
el destinatari de la fira ja no 
és el públic en general, sinó 
col·lectius concrets. Caldrà 
pensar, per tant, en dinamit-
zar mostres amb productes 
en què siguem capdavanters i, 
per tant, susceptibles de des-
pertar aquest  interès al client 
especialitzat. En serien exem-
ples: la producció agrícola o 
l’agroalimentària, el turisme 
de natura, de muralles, etc.

NO ENS PODEM quedar més 
temps de braços plegats, mi-
rant com l’Expoebre s’esgota, 
sinó que cal aprofitar la siner-
gia que encara perdurà d’aque-
ll esdeveniment lúdic i festiu, i 
reorientar la fira cap a un for-
mat que desperte l’interès del 
públic. L’objectiu final és que 
per l’1 de maig Tortosa torne a 
estar plena de gent i recupere 
el paper  de capital. 

"Una ciutat que 

somien capital, 

entenent aquesta 

capitalitat no en 

termes 

administratius, 

sinó en termes de 

suport a l'entorn i a 

les Terres de l'Ebre"
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El taller d'Arquitectura Roig 
Montagut celebra el seu 30è ani-
versari envoltat de projectes de 
gran valor i excel•lència. No van 
ser gaires els interrogants que es 
va plantejar un jove Enric Roig 
aquell abril del 1989 quan l'estudi 
va obrir les seves portes. Llavors 
ho va fer al bell mig de l'Eixample 
Antic de Tortosa, a la Casa Alonso 
Ballester, de la mà del seu exsoci 
i amic Carlos Vergès sota el nom 
Arquitectes Vergés-Roig. Aquest 
inici va coincidir amb la seva 
entrada com a Director al Taller 
Escola Sant Joan. Des d'aquell 
moment va continuar compagi-
nant l'arquitectura amb l'admi-
nistració, com a Cap de Promoció 
Econòmica a l'Ajuntament de 
Tortosa:

"Entrar a treballar al Taller Es-
cola Sant Joan em va permetre 
endinsar-me al món de l'admi-
nistració, un sector que m'apas-
siona. A més vaig poder treballar 
com arquitecte rehabilitant edifi-
cis com l'Església Sant Joan i els 
Jardins del Príncep. En aquell 
moment Carlos Vergés i jo érem 
molt amics i va ser quan vam de-
cidir fundar el taller junts".

I és que trenta anys donen per a 
molt, i així ho reflecteix la llarga 
llista de projectes emblemàtics 
en què ha participat Roig, entre 
els quals en guarda un especial 
record de reforma i ampliació 
de l'Hospital de la Santa Creu de 
Jesús i la Llotja del Peix de Sant 
Carles de la Ràpita.

Va ser vora l'any 2008, amb l'arri-
bada de la crisi econòmica, la re-
volució informàtica i el bombolla 
de la construcció, quan va decidir 
que havia arribat el moment de 
fer un canvi d'orientació en la 
seva trajectòria professional:

"Abans l'arquitecte era 
com el metge de capçale-
ra, la persona de con-
fiança. Avui en dia amb 
Internet i la informàtica 
tot ha canviat. Tot i això 
jo sóc encara d'aquells 
que busquen la inspira-
ció en un full en blanc es-
coltant als clients i aga-
fant la seva essència".

Ja fa dos anys que el despatx, re-
batejat amb el nom de Taller d’Ar-
quitectura Roig Montagut, està 
situat a la planta baixa del carrer 
Berenguer 40 de Tortosa. Roig ex-
plica que les crisis són moments 
que serveixen per readaptar-se 
i reflexionar, motiu pel qual va 
decidir posar-se a peu de carrer 
prop de les persones. D'aquesta 
manera el taller dóna un servei 
d'arquitectura integral combinat 
amb les tècniques de disseny in-
novadores i d'alta qualitat.

"Els arquitectes tenim 
una part molt humanis-
ta on intentem impreg-
nar-la a les nostres obres. 
Hem de ser capaços d'es-
coltar a les persones i 
respondre a les seves ne-
cessitats, donar un servei 
integral. Sempre posem 
per davant el servei inte-
gral dels clients i la seva 
felicitat"

Actualment, a banda de la rea-
lització de projectes públics i 
privats en diversos àmbits, da-
rrerament ha incidit en obres de 
rehabilitació, tant edificis mo-
dernistes com d'altres èpoques 
com l'Espai Blanquerna, Càritas 
o Bisbat de Tortosa. A més, ha fet 
nombrosos cursos d'especialitza-
ció, és pèrit, membre de diverses 
agrupacions d'arquitectes de Ca-
talunya i impulsor de diversos 
certàmens i exposicions, entre 
d'altres.

És indubtable que amb tota 
aquesta llarga trajectòria hagin 
rebut diversos premis, entre els 
quals destaquen el Premi Qualitat 
Ebrenca 2012 d'obra nova, amb 
l'Institut Mare de Déu del Por-
tal de Batea, i el Premi Qualitat 
Ebrenca 2017 per la reforma inte-
rior del Palau Episcopal.

PUBLIREPORTATGE  

“Sempre posem per davant el servei 
integral dels clients i la seva felicitat"
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El canvi està arribant, ens agradi o no
TOTS ELS QUE em coneixen sa-
ben de la meva defensa del concep-
te d’Altebrat com a regió històrica. 
L’Altebrat és la unió de la Terra Alta, 
Ribera d’Ebre i Priorat que ha de te-
nir un paper en la gestió de serveis 
i demandes supracomarcals. Fa uns 
mesos vaig escriure un article titu-
lat “Altebrat 22@, el hub energètic 
català” en què plantejava, abans 
que el debat de la re-industrialit-
zació de la nostra comarca ens fos 
servit a taula, que hem de ser el hub 
energètic de Catalunya aprofitant 
infraestructures i tècnics disponi-
bles al territori. Així que, si em vo-
len acompanyar, continuïn llegint…

ABANS de començar m’agradaria 
fer una mica de recordatori del que 
ha passat a la Ribera d’Ebre, en par-
ticular, i a les Terres de l’Ebre, en 
general. Tot i que potser no està al 
nostre imaginari ja fa 18 anys, l’any 
2001, aquest territori es manifesta-
va allà on calgués per defensar la 
seva terra. Per defensar-la davant 
d’atacs que venien de l’exterior. 
D’aquells que, tot i que produíem 
el 80% de l’energia elèctrica de 

Catalunya, no en tenien prou i ens 
prenien l’aigua de l’Ebre per po-
tenciar la indústria química de Ta-
rragona, mentre la nostra aquí es 
moria; d’aquells que ens plantaven 
torres elèctriques de 150 metres 
d’alçada lluny de casa per no mal-
baratar el seu paisatge, però que 
els era igual el nostre; d’aquells que 
volien ubicar una central tèrmica al 
bell mig d’un paratge natural, per 
protegir-ne el seu. Totes aquestes 
situacions viscudes com a territori, 
que ara ens semblen tant del segle 
XX, ens han de servir com a punt 
de partida per encarar el futur de la 
comarca. Un futur que ha de ser el 
dels nostres fills, perquè seran ells 
els que paguin els interessos dels 
nostres préstecs. Els models d’in-
dústria nascuts de la segona revolu-

ció industrial no els podem fer ser-
vir avui en dia, o cometrem de nou 
els mateixos errors que al passat. La 
concentració en un mateix territori 
d’empreses de generació energèti-
ca s’ha demostrat que és un error 
perquè manté captiva la comarca i 
dificulta moltíssim la creació d’em-
preses basades en el coneixement. 
De la mateixa forma, per més que 
sigui en una malentesa aplicació 
del concepte “economia circular”, 
la concentració d’abocadors a la 
Ribera d’Ebre ens condicionarà el 
futur per les properes generacions, 
i tornar a equivocar-nos ha deixat 
de tenir gràcia.

ARA, COM ABANS, alguns atacs 
també venen de l’interior. Alguns 
dels responsables polítics que no 

hi eren, a la manifestació del 2001 
de més de 25.000 persones a Móra 
d’Ebre en defensa de la seva terra, 
continuen tenint una visió esbiaixa-
da del que significa ser un territori 
i es defensen en una falsament em-
prada “autonomia municipal” com 
una carta comodí que serveix per a 
totes les partides. Si em permeten el 
símil és com aquells fumadors que 
diuen “quan fumo, només m’estic 
matant a mi mateix” sense tenir en 
compte els costos per la societat i 
pel sistema de salut de la seva po-
tencial malaltia futura.

LA MEVA PROPOSTA és tan sen-
zilla com treballar junts. Ciutadans, 
entitats, institucions locals i comar-
cals, universitats, centres d’inves-
tigació, empreses, Generalitat… i 
que totes les parts implicades anem 
plegades per condicionar a qui faci 
falta perquè aposti per una re-in-
dustrialització sostenible i compa-
tible amb el model de producció 
primària i de serveis turístics de la 
comarca. Ens cal imaginació. Ens 
cal revolució. Ens calen models del 
segle XXI. Ens calen noves idees. 

No ens fan falta subvencions a fons 
perdut que sols serviran per greixar 
una maquinària obsoleta, ens cal 
una màquina nova. Un exemple, 
anem plegats a aconseguir que les 
empreses que apostin pel territo-
ri tinguin un preu del quilovat per 
hora substancialment més econò-
mic que a la resta del país i que, si 
a més el complementen amb ener-
gies renovables, la seva factura elèc-
trica pugui arribar a ser zero. Idees. 
Revolució.

UNA REFLEXIÓ final: la Maria, 
la meva filla petita, ara mateix té 
8 anys i per tant serà major d’edat 
l’any 2030. Ella no pot esperar per-
què uns il·luminats li plantegin una 
solució que és de nou un cop de peu 
endavant. Com diu Greta Thun-
berg, l'activista sueca de 15 anys que 
va parlar al fòrum de Davos del ge-
ner, “ja no ens queden excuses i ens 
estem quedant sense temps. Estem 
aquí per fer-los saber que el canvi 
està arribant, els agradi o no".  

JOAN PIÑOL

ALCALDE 

I CANDIDAT DE JUNTS 

PER MÓRA D'EBRE
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OPINIÓ 

Treballem junts per seguir transformant Tortosa

Preparats per al futur

D'AQUÍ a molt pocs dies, les 
tortosines i els tortosins tindran 
a la seua mà la decisió de fixar 
quins seran els representants 
que se situaran al capdavant de 
l'Ajuntament de Tortosa durant 
els pròxims quatre anys. Les 
eleccions municipals marcaran 
les actuacions que la ciutadania 
vol que es facin realitat a nivell 
municipal en l'escenari més im-
mediat, però que també dibuixa-
ran l'horitzó a més llarg termini 
i cap a on s'encaminarà Tortosa 
en el futur. Davant aquesta de-
cisió, la candidatura que en-
capçalo, Junts per Tortosa, ens 
presentem amb l'aval de la feina 
feta, que ha servit per capgirar 
la ciutat, millorant molts aspec-
tes a nivell social, urbanístic i 
també de funcionament. Però 
també ens presentem amb la 
solidesa d'un equip que viu Tor-
tosa a peu de carrer, que està 
arrelat al teixit d'entitats de la 
ciutat i que coneix a la perfec-
ció quines són les necessitats de 
la gent i com abordar-les. Tot 
plegat es combina amb un altre 
valor necessari i primordial: la 
il·lusió per dur a terme un pro-

jecte engrescador que faci front 
als reptes amb determinació. 

PERQUÈ Junts per Tortosa 
és la millor opció per seguir 
transformant el municipi, en 
cada àmbit, en cada barri i en 
cada poble. Som un equip de 
gent compromesa amb la nos-
tra ciutat i amb el nostre país. 
Un equip que va més enllà de la 
suma de persones, amb capaci-
tat i energia. I a la vegada, rea-
lista: perquè el programa elec-
toral amb el qual ens presentem 
fixa actuacions que es podran 
fer en els pròxims quatre anys, i 
que, a diferència d'altres, no fan 
volar coloms. La nostra apos-
ta per fer una Tortosa encara 
millor s'estructura en 14 eixos 
temàtics, amb gairebé 200 pro-
postes en total. Actuacions que 
van adreçades a seguir millo-

rant urbanísticament el nostre 
centre històric, amb la recupe-
ració de zones com el barri del 
Castell amb el nou passeig de 
les Cultures i l'arranjament dels 
carrers i places de l'entorn, però 
també amb la generació d'habi-
tatges i l'increment d'ajuts a la 
rehabilitació al conjunt del nu-
cli històric, a més de la implan-
tació de nous equipaments, com 
un equipament esportiu a l’antic 
col·legi Sant Josep, que ajudin a 
dotar de més vida el barri. 

UN PROGRAMA que preveu 
importants millores urbanísti-
ques en altres zones del muni-
cipi, com la urbanització dels 
terrenys de Renfe, la transfor-
mació dels carrers Cervantes i 
rambla Catalunya, la reconver-
sió de la plaça de l'Ajuntament 
en un espai d'un sol nivell per a 

les persones o de la plaça d'Al-
fons XII, que també inclou la 
modernització del pàrquing 
subterrani. Un model de ciutat 
que també aposti per la genera-
ció d'activitat econòmica, afa-
vorint la implantació de noves 
empreses i indústries, o impul-
sant els emprenedors amb més 
ajuts. On la cultura segueixi 
sent un eix fonamental, com de-
mostrarem al 2021, quan Torto-
sa serà la Capital de la Cultura 
Catalana. Fins aleshores, ens 
prepararem a fons ampliant dos 
dels equipaments culturals més 
destacats: el Museu i el teatre 
auditori Felip Pedrell, així com 
transformant les antigues naus 
d'Indo, a Ferreries, en un espai 
cultural per al barri i la ciutat. 

AMB LA VOLUNTAT que Tor-
tosa aculli grans esdeveniments, 
com el que aquest juliol viurem 
amb els World Sports Games i 
que, a més de fomentar els va-
lors de l'esport, ens projectaran 
també com a destinació turísti-
ca. On els esports segueixin sent 
una de les grans apostes, millo-
rant equipaments, com l'am-

pliació del Win, i projectant-ne 
de nous, com la futura pista 
d'atletisme que hem de poder 
iniciar, una vegada disposem 
definitivament dels terrenys on 
s'ha d'executar. Fins aleshores, 
ja hem posat en marxa l’actua-
ció de millora de l’actual tartan, 
per facilitar l’activitat dels nos-
tres atletes. 

UNA CIUTAT més bonica, més 
respectuosa amb el medi am-
bient, amb més carrils bici, amb 
més aparcaments gratuïts tant 
per a cotxes com per a motos, i 
l'allargament del passeig a peu 
de riu des de l'embarcador fins 
al Museu. Amb més oportuni-
tats per als joves i el reforça-
ment de l'oferta acadèmica i 
universitària. 

EN DEFINITIVA, una Torto-
sa més enfortida. Per aconse-
guir-ho cal un treball conjunt, 
perquè junts tindrem més força 
i junts, el resultat serà millor. 

ESTEM A DIES de les elec-
cions municipals, i formar part 
de la candidatura d’Enric Roig i 
el PSC de Tortosa és un honor, 
ho és per a mi i per a les 37 per-
sones que formem l’equip, entre 
candidats i suplents al consisto-
ri tortosí, les EMD de Jesús, Bi-
tem i Campredó i el pobles dels 
Reguers i Vinallop. Aquesta és 
la gran fortalesa, un equip tre-
ballant el present, per trencar el 
passat i fer un futur millor. 

PERÒ NO tan sols això, un 
equip que ha demostrat amb 
la feina d’aquests darrers anys 
que no mira només a un cantó. 
Aquestes eleccions a la ciutat de 

Tortosa tenen una gran amalga-
ma de sigles, però a excepció del 
PSC tots estan embrancats en 
una disputa que deixa fora les 
persones. El PSC és l’únic partit 
no independentista i d’esque-
rres, l’únic partit que ha demos-
trat centralitat i, per tant, trans-
versalitat en totes i cadascuna 
de les decisions que ha pres du-
rant aquest temps. Perquè ha 

treballat, treballa i treballarà 
per a les persones, per als tor-
tosins i tortosines, sense deixar 
fora ningú. 

NO PODEM dir el mateix els 
altres partits que es presenten, 
el uns (CiU, ERC, Movem, CUP 
i Tortosa per la República) per-
què sols els importa i els mou 
en el seu dia a dia, la indepen-

dència, oblidant-se del dia a dia 
de la ciutat, i els altres (Ciuda-
danos i PP) perquè estan pen-
dents tot el dia d’anar en contra 
del anteriors, i no fer res per la 
ciutat. 

ÉS PER AIXÒ que no vaig dub-
tar de formar part de l’equip 
d’Enric Roig, perquè demostra 
la transversalitat de la ciutat 
amb els fets del dia a dia i, per 
això, s’ha envoltat de persones 
que poden fer aquesta feina, un 
grup de 37 persones, de tots i ca-
dascun dels àmbits de la socie-
tat tortosina i dels seus pobles 
i EMD, amb força, amb ganes, 
amb esperit per fer de Tortosa 

una ciutat nova, una ciutat que 
trenqui amb l’esperit perdedor 
que l’ha caracteritzat durant 
molt de temps. 

TORTOSA NECESSITA treba-
llar molt en els propers quatre 
anys, per fer les bases de la ca-
pital que és, amb orgull legítim, 
però també amb generositat, i 
que alguns li neguen, per tren-
car amb el passat i fer un futur 
sense fronteres ni colors. 

ÉS PER AQUESTS motius que 
formo part de l’equip d’Enric 
Roig. Ara socialistes, ara Roig! 

MERITXELL ROIGÉ

ALCALDESSA I CANDIDATA 

DE JUNTS PER TORTOSA

JOSEP JOAN MORESO

CATEDRÀTIC I NÚMERO 21 

DEL PSC DE TORTOSA
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LA FIRA EXPOEBRE arriba enguany 
a la seva 75a edició. Per celebrar-ho, de 
l’1 al 5 de maig, Fira Tortosa ha organit-
zat tot un seguit d’activitats per recordar 
els seus inicis. Una de les més destacades 
és la recuperació de l’espai dedicat a la 
ramaderia. Així ho explicar el regidor de 
Promoció Econòmica de Tortosa, Emili 

Lehmann. També es realitzarà una ex-
posició on es podran veure els cartells 
de les 75 edicions, s'ha recuperat l’antic 
logotip, i la jornada dels expositors es 
trasllada a la nit amb un guardó a l’em-
presa amb més trajectòria a Expoebre. 
Lehmann va remarcar que la Fira combi-
na producte, servei i experiències.   C.B.

75 anys de la fira Expoebre

URBANISME L'APUNT

Tortosa ampliarà l'auditori
 Es construirà un edifici annex però la 

façana actual mantindrà el protagonisme
 La nova sala Ricard Salvat tindrà 

una capacitat per a 300 persones

Ja es coneix com serà la futura 
ampliació de l’Auditori Felip Pe-
drell de Tortosa. Finalment, l’es-
tudi badaloní FEM Arquitectura 
ha estat el guanyador del con-
curs d’idees que havia convocat 
l’Ajuntament de Tortosa. La seua 
proposta planteja l'ampliació 
de l'equipament amb una nova 
construcció al lateral, per man-
tindre el protagonisme de l'edi-
fici original. D'aquesta manera, 
la nova sala es construirà a l'es-
pai delimitat per l'edifici actual 
del teatre auditori i els carrers 
Rosa Maria Molas, passeig Joan 
Moreira i carrer Lamote de Grig-
non. Així, es perllongarà el braç 
esquerre, tot perment l'accés des 
del vestíbul cap a les dos sales 
existents i estenent-lo per con-
nectar amb la nova sala. 
Aquesta actuació, que  se centra 
en un espai de 700 metres qua-
drats, també suposarà l'habili-
tació d'un nou accés al teatre. 
Igualment, també preveu un nou 
espai per a un bar-cafeteria, que 
farà de ròtula entre la part anti-
ga i la projectada. Pel que fa a la 
nova sala, que durà el nom del 
dramaturg tortosí Ricard Salvat, 
tindrà una capacitat per a unes 
300 persones, de manera que 

complementarà les dos sales ac-
tuals, la gran i la menuda. Les 
seues característiques faran pos-
sible ampliar el tipus d'obres que 
es representen habitualment al 
teatre auditori Felip Pedrell, tot 
incorporant nous formats. A més 

a més, facilitarà que s'hi puguen 
dur a terme altre tipus de troba-
des, com ara conferències o con-
gressos. De fet, permetrà acollir, 
entre altres, els actes previstos 
en el marc de la celebració de Ca-
pital de la Cultura Catalana, que 

Tortosa ostentarà al 2021. 
La redacció del projecte executiu 
s'ha adjudicat per 51.748,78 euros 
i ha d'estar enllestida al principi 
de l'estiu. Serà en aquest moment 
quan s'iniciarà la licitació de les 
obres. 

El president del Club d’Atle-
tisme de les Terres de l’Ebre 
(ATE), Pau Galiana, ha recla-
mat a l’Ajuntament de Tortosa 
la construcció d’una nova pista 
d’atletisme. Galiana ha recordat 
que el club fa anys que reclama 
una nova pista homologada 
per fer entrenaments i també 
competicions, ja que l’actual 
no compta amb les dimensions 
necessàries. Finalment, però, el 
club ha aconseguit que l’Ajunta-
ment canviï el tartan de l'actual 
pista d'entrenament. L’obra es 
farà aquest mes de juny amb 
una subvenció de la Diputa-
ció de Tarragona, i abans de la 
celebració dels World Sport 
Games. Però Galiana insisteix 
que aquesta canvi de tartan és 
un nou “pegat”.  De fet, Galiana 
també ha lamentat que el canvi 
de tartan es faci just al mes de 
juny, tot impossibilitant que 
es pugui entrar en condicions 
òptimes per als campionats de 
Catalunya i d’Espanya. Per la 
seua banda, l'Ajuntament ja ha 
dit que destinarà 168.000 euros 
a renovar el tartan de la pista 
d'entrenament.  C.B.

10 anys de 
promeses 
amb la pista 
d'atletisme

Diferents imatges virtuals de l'ampliació del teatre auditori Felip Pedrell. // FOTOS: CEDIDES.

B
BAIX EBRE

C.B. / G.M.
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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BAIX EBRE BAIX EBRE 

Clam contra els manolls de cables
 Els veïns del Centre-Nucli Antic de Tortosa reclamen 

a l'Ajuntament un acord per soterrar els cables aeris
 L'arquitecte Xavier Rollan denuncia que la fibra 

òptica també s'està posant malament a Tortosa

Els veïns del Centre-Nucli His-
tòric de Tortosa reclamen el so-
terrament dels cables elèctrics 
i de les línies de telefonia. En 
aquest sentit, afirmen que amb 
les obres del Pla Integral del Nu-
cli Antic de Tortosa (PINCAT) es 
van instal·lar les infraestructures 
necessàries per fer aquest sote-
rrament, però que les empreses 
de telefonia i d'electricitat fan cas 
omís de les reclamacions veïnals. 
Així, el president de l’Associació 

de Veïns del Centre-Nucli His-
tòric, Josep Baubí, ha reclamat a 
l’Ajuntament, a la Generalitat i a 
les mateixes empreses que s’as-
seguin a una taula, i que arriben a 
un acord definitiu per al soterra-
ment dels cables, tal i com es va 
fer a la ciutat de Girona. "Volem 
un patrimoni net de cables", ha 
remarcat Baubí.
De fet, els veïns han fet aquesta 
denúncia davant de la problemà-
tica que ha sorgit amb la rehabili-
tació d’una façana d’un edifici si-
tuat a la cruïlla de la plaça Agustí 
Querol amb el carrer Sant Roc.
Per la seua banda, l’arquitec-

te Xavier Rollan ha afirmat que 
moltes de les instal·lacions estan 
obsoletes, i ha advertit que la fi-
bra òptica també s’està posant 
malament Tortosa, i que això 
"ningú ho controla". A més, Ro-
llan ha explicat que existeix una 
llei de Patrimoni molt estricta pel 
que fa la instal·lació elèctrica i de 
telefonia, però la realitat física, 
ha dit, és un "desastre". 

Deltebre va començar el 3 
d'abril passat a dragar la bocana 
del riu Ebre, una actuació llar-
gament reivindicada per l’Ajun-
tament i pels sectors pesquer i 
nàutic del municipi. L’alcalde, 
Lluís Soler, va fer una visita a les 
obres i va afirmar que es tracta-
va d’un “dia històric”. També va 
assegurar que abans de Setmana 
Santa les embarcacions podrien 
entrar per la desembocadura i 
remuntar el riu. 
Amb tot, Soler va advertir que 
esta actuació, lligada al projecte 
de navegabilitat, hauria de fer-la 
la Generalitat, a través de l’Ins-
titut per al Desenvolupament 
de les Comarques de l’Ebre 
(Idece). Siga com siga, l’Ajunta-
ment ja ha sol·licitat un permís 
per continuar dragant la bocana 
durant els propers quatre anys. 
Les obres han consistit en ex-
traure uns 1.500 metres cúbics 
de sorra, tot definint un calat de 
2,5 metres. Els treballs els feia 

una draga de més de 60 metres. 
Els responsables del Club Nàu-
tic Riumar i de la confraria de 
pescadors van celebrar l’inici de 
les obres, que han de facilitar la 
navegació a la desembocadura i 
faran més atractiu el port fluvial 
de Deltebre. 
En canvi, el candidat de Més 
Deltebre-ERC, Joan Alginet, va 
criticar l'ús “electoralista” que 
l’alcalde de Deltebre estava fent 
de les obres de dragatge de la 
bocana del riu. Segons Alginet, 
és fals que esta siga la primera 
vegada que es draga la bocana, 
ja que als anys noranta també 
es va fer un dragatge de la des-
embocadura que ja va ser "poc 
efectiu". Alginet va acusar Lluís 
Soler de voler fer veure que Del-
tebre només "s’enlaira i se ‘sos-
tova" des de fa quatre anys. De 
fet, va dir que el dragatge és un 
"brindis al sol" de l’alcalde, per-
què les obres hauria de fer-les la 
Generalitat.  C.B.

Polèmica pel dragat 
de la bocana del riu

Una imatge de la visita d'obres. // FOTO: ALBERT PASCUAL.

Detall d'un manoll de cables al carrer Sant Roc. // FOTO: G.M.

Cinta Bonet
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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EL JOVE ampostí Èric Matamoros ha 
guanyat el Premi Amposta 2018, un re-
coneixement atorgat pels mitjans de co-
municació de la ciutat a aquelles perso-
nes o entitats que han destacat en algun 
camp. Amb només 19 anys, Matamoros 
ha creat el TBM Classifier, una aplicació 
per a dispositius mòbils que permet de-

tectar càncer de pell en estats prema-
turs. Matamoros va guanyar el primer 
premi del certamen Connected Campus 
Idea Competition (CCIC) organitzat per 
Huawei. Un guardó que va permetre a 
Matamoros viatjar a la Xina per desen-
volupar l’APP, que és gratuïta i estarà 
disponible en breu.  S.ROYO.

El Premi Amposta, per una APP

FESTA DEL MERCAT A LA PLAÇA D'AMPOSTA L'APUNT

La Festa del Mercat estrena himne
 L’onzena edició, dedicada a la música, 

serà inaugurada pel Mestre Suñé
 Es podran visitar espais com l'antic 

col·legi de les Monges o la Farinera Escuin

Amposta ja té enllestida la pro-
gramació de la XI Festa del Mer-
cat a la Plaça, que se celebrarà del 
17 al 19 de maig. Una festa que 
enguany girarà entorn a la mú-
sica. De fet, l’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs, va explicar que 
durant la inauguració s’estrenarà 
l’himne que Tomàs i Lluís Simón 
han composat per a la Festa del 
Mercat. "Una foto en sèpia de 
l’Amposta d’ans. Un gran esce-
nari amb el Pont de fons. S’om-
ple de parades tot el nucli antic. 
Comerços, tavernes per tots els 
carrers". Així és com comença 
l’himne, que s'estrenarà durant el 
pregó inaugural a càrrec del Mes-
tre Suñé, compositor de l’himne 
'Oh! Amposta' estrenat l’any 1919. 
De fet, Suñé estarà interpretat 
per l'autor de la melodia del nou 
himne, Tomàs Simon. 
L’alcalde, acompanyat de la re-
gidora d’Ensenyament i Cultura, 
Inés Martí, i del director de la 
Festa, Jordi Príncep, van pren-
setar el programa acompanyats 
també de la Colla de Dolçainers 
i Tabaleters Sanfaina i del com-
positor, qui va tocar en directe la 
melodia del nou himne. Va ser al 
carrer Major d’Amposta, on vivia 
el Mestre Suñé.

A més, "per donar encara més re-
llevància a la música, per primer 
cop s’incorpora la Lira a l’acte del 
pregó", va anunciar l'alcalde, qui 
també va voler emfatitzar el pa-
per que juga la Festa del Mercat 
a la Plaça en la recuperació del 
patrimoni i la memòria d’Ampos-
ta. "Enguany es podran visitar 
espais emblemàtics de principis 
de segle XX com, per exemple, 
l’antic edifici del Col·legi de les 
Monges, o la Farinera Escuin", va 
afegir-hi Tomàs.

Per la seua banda, la regidora de 
Cultura, Inés Martí, va destacar 
que s’han previst nombroses ac-
tivitats prèvies, com ara xerrades 
vincules al món de la música, o 
tallers per ensenyar el nou him-
ne. A més, el dijous anterior a 
la Festa del Mercat a la Plaça hi 
haurà cinema mut, el lliurament 
dels premis als aparadors, i es re-
petirà el sopar a les fosques.
Finalment, el director de la Fes-
ta, Jordi Príncep, va explicar que 
en l'edició d'enguany s’augmen-

taran les franges d’activitats, es-
pecialment al migdia i a partir de 
les 22 hores. A més a més, també 
hi haurà més de 90 parades de 
comerços i oficis al carrer. Des de 
l’organització s'ha fet una nova 
crida a vestir-se de l’època i en-
galanar els balcons. 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Quant al programa, el direc-
tor de la Festa del Mercat a la 
Plaça, Jordi Príncep, va desta-
car que és "divers, variat i per 
a tots els públics i preferèn-
cies". Així, la graella d’activi-
tats inclou 140 franges horàries 
amb un centenar d’activitats 
diferents. D’aquestes, 21 són 
espectacles (molts dels quals 
estrenen guió), 20 són itine-
rants i una vintena suposen 
activitats de divulgació i pro-
moció del patrimoni cultural. 
Príncep també va remarcar que 
hi haurà prop de 90 parades de 
queviures, artesania i oficis i 12 
tavernes. També que una vinte-
na de restaurants s’han sumat a 
les Jornades Gastronòmiques, 
i que una cinquantena de co-
merços participaran al concurs 
d’aparadors per la festa.
A més, s'han previst fins a vuit 
tallers preparatoris, entre els 
quals hi ha el taller per apren-
dre el nou himne. A més, hi 
haurà xerrades sobre la mú-
sica de banda i de dolçaines, i 
una exposició al Museu de les 
Terres de l’Ebre sobre la his-
tòria de gralles, dolçaines i ta-
bals. Altres novetats de l'edició 
d'enguany seran l'estrena d'una 
nova pel·lícula de cinema mut 
i la presentació d'un antic ca-
rruatge d'enterraments, restau-
rat completament.  G.M.

Un programa 
variat i 
amb moltes 
novetats 

Un moment de la presentació del programa de la festa d'enguany. // FOTO: AJUNTAMENT D'AMPOSTA.
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Alcanar amortitza tot l’endeutament
 L'Ajuntament canareu posa a zero tot el deute 

municipal amb el superàvit del pressupost del 2018
 El govern destaca que la mesura ha estat possible 

tot i les inversions i les indemnitzacions de Turov i Sorea

L’Ajuntament d’Alcanar ha amor-
titzat la totalitat del deute muni-
cipal. El govern local ha decidit 
destinar part del superàvit deri-
vat de la liquidació del pressu-
post de 2018 a eliminar el deute. 
En concret, el superàvit perme-
trà liquidar un crèdit de 521.000 
euros, que l’Ajuntament va con-
tractar per la construcció del 
Centre Esportiu Municipal. L’al-
calde, Joan Roig, ha destacat que 
s’ha aconseguit un endeutament 
zero, tot i la intensa activitat in-
versora i les indemnitzacions 
d’un milió d’euros pel cas Turov 
i de 500.000 euros pel de Sorea. 
També el regidor de Cultura i 
exalcalde, Alfons Montserrat, ha 
destacat el fet que s’hagi assolit el 
percentatge d’endeutament zero, 

al mateix temps que s’han realit-
zat "més inversions que mai". El 
regidor d’Hisenda, Jordi Mon-
tfort, ha destacat que deixen un 
ajuntament sanejat i sense con-
dicionants per al proper govern 
municipal. El resultat pressupos-
tari ajustat de 2018 ha estat de 
709.100 euros, que es destinaran 
majoritàriament a amortitzar 
l’endeutament. El romanent de 
tresoreria disponible per al fi-
nançament de despeses generals 
és de 2,1 milions d’euros, mentre 
que el superàvit pressupostari és 
superior al milió d’euros, una xi-
fra que permet complir l’objectiu 
d’estabilitat pressupostària.

Innovació contra les caques
D'altra banda, Alcanar implantarà 
un sistema tecnològic d'identi-
ficació genètica de les femtes de 
gos per poder identificar, i san-
cionar, els responsables de les de-

posicions que no es recullin de la 
via pública. Els propietaris de les 
mascotes tenen tres mesos per fer 
les extraccions de sang, de mane-
ra gratuïta, als centres veterinaris 
del municipi. Es farà un registre 
del perfil genètic de cada animal i 
amb la base de dades dels ADN es 
podrà identificar a quin gos per-
tany la femta que es trobi al carrer. 
L’alcalde ha dit que volen que les 
femtes de gos "deixin de ser un 
problema per als vianants i passin 
a ser-ho dels propietaris incívics". 
El programa Can-ID, pioner a les 
Terres de l'Ebre, el desenvolupa 
l'empresa experta Vetgenomics, 
participada per la Universitat Au-
tonòma de Barcelona (UAB).  

L'alcalde, amb el regidor d'Hisenda. // FOTO:  CEDIDA.

Cinta Bonet 
ALCANAR
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RIBERA D’EBRE

UNIÓ DE PAGESOS ha denunciat 
que el 8 d’abril maquinària de gran 
tonatge de l’empresa que construeix 
l’abocador de residus industrials de Ri-
ba-roja d’Ebre va ocasions desperfec-
tes en plantacions d’oliveres i marges, 
mentre circulava pel camí d’Almatret. 
Davant d'aquests fets, l'Ajuntament va 

convocar una reunió amb els afectats i 
representants de l'empresa. Segons UP, 
durant la trobada l'empresa va dema-
nar disculpes i es va mostrar disposada 
a pagar els danys. El sindicat ha quali-
ficat d’irresponsable l'atorgament de 
la llicència d'obres, en considerar que el 
govern voldria aturar el projecte.  G.M.

UP denuncia danys en finques

DIPÒSIT DE RIBA-ROJA RIBERA 2030

Primeres obres a Riba-roja
 L'Ajuntament atorga la llicència d'obres 

per fer el dipòsit de residus industrials
 El conseller Calvet cessa l'alcalde com 

a director de Territori i Sostenibilitat

Cop d'efecte de l'Ajuntament de 
Riba-roja d'Ebre, que el 4 d'abril 
passat va atorgar la llicència 
d'obres a la UTE Lestaca, for-
mada per Urbaser i Griñó, per 
començar a construir el dipòsit 
de residus industrials no perillo-
sos. L'alcalde, Antonio Suárez, 
va confirmar que els treballs co-
mençaven de forma immediata 
perquè han d'estar acabats abans 
del 17 de juliol, que és quan expi-
ra la llicència ambiental. De fet, 
aquell mateix matí algunes mà-
quines ja començaven a treballar 
a la zona de les Valls. 
La revisió de la llicència ambien-
tal, un tràmit que recomanava la 
Confederació Hidrogràfica de 
l'Ebre, era una maniobra del go-
vern català per intentar aturar el 
permís d'obres. Però l'alcalde va 
advertir que només un jutge po-
dria aturar els treballs. L'alcalde 
va demanar “la implicació i con-
fiança” dels veïns de Riba-roja i 
de la resta de la Ribera d'Ebre.
La reacció immediata del con-
seller de Territori i Sostenibili-
tat, Damià Calvet, va ser el ces-
sament fulminant del mateix 
Suárez com a director dels ser-
veis territorials, per "pèrdua de 
confiança" en la seua persona. 

A més, la Generalitat també 
va requerir a l'Ajuntament de 
Riba-roja una còpia de l'expe-
dient complet de la llicència 
d'obres, i va advertir que si el 
permís no s'adequava al pla 
especial urbanístic vigent, em-
prendrien "les accions opor-
tunes” per protegir la legalitat 
urbanística.  La resposta de 
Suárez i d'alguns veïns de Ri-
ba-roja va ser una concentració 
de protesta davant de l'edifici 

de les Delegacions a Tortosa.
Per la seua banda, el 24 d'abril, 
la presidenta del Consell Co-
marcal de la Ribera d'Ebre 
va afirmar que no els va sor-
prendre que l’Ajuntament ri-
ba-rogenc atorgués la llicència 
d’obres. Segons va dir Gemma 
Carim a Canal 21 Ebre, este era 
un dels escenaris previstos, tot 
i que la Generalitat havia tro-
bat una "escletxa legal" amb la 
revisió de la llicència ambien-

tal. Carim va afegir-hi que con-
fien que els treballs es puguen 
aturar, tot i que va reconèixer 
que el tema és complicat. Fi-
nalment, Carim va sentenciar 
que la Ribera d’Ebre no vol més 
“indústria de la brossa”.  

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Diversos càrrecs electes 
de la Ribera d’Ebre s'han 
aplegat al Col·lectiu Ribe-
ra d’Ebre 2030, en defensa 
d’un model desenvolupa-
ment basat en la compati-
bilitat de diferents sectors 
econòmics. El 24 d'abril van 
fer públic un manifest on 
defensen l’acord de “Suport 
per al desenvolupament 
econòmic i social de la Co-
marca de la Ribera d’Ebre” 
aprovat per unanimitat pel 
Consell Comarcal el 31 de 
març de 2011, i que combina 
agricultura, ramaderia, ser-
veis i indústria. L’alcalde de 
Tivissa, Jordi Jardí, va pre-
sentar el col·lectiu com la 
gent del sí, contraris al “fa-
talisme ebrenc”. De fet, el 
manifest dóna suportal di-
pòsit de residus de Riba-ro-
ja i demana una “industria-
lització preferent” per a la 
Ribera nord. El Col·lectiu 
Ribera d’Ebre 2030 han re-
marcat que són els garants 
de la seguretat jurídica per 
aquelles inversions que 
arriben a la comarca.   C.B.

Càrrecs 
electes a 
favor del 
dipòsit

La roda de premsa per anunciar l'atorgament de la llicència d'obres. // FOTO: EMILIO ZARAGOZA.

Gustau Moreno / Cinta Bonet
RIBA-ROJA D'EBRE
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L’alcalde d’Ascó i president de 
la Mesa d’Alcaldes de l’Energia 
(MADE), Josep Maria Buixeda, ha 
lamentat que el Tribunal Constitu-
cional hagi tombat l’impost nuclear, 
ja que una part de la recaptació 
s’havia de destinar a la reindustria-
lització i diversificació econòmica 
de les zones nuclears. Buixeda ha 
afirmat està “decebut” amb el go-
vern del PSOE. A més, ha mani-
festat la seva aposta perquè l’Estat 
espanyol destini un ajut directe a 

les zones amb centrals nuclears. De 
fet, ha mostrat la seva preocupació 
pel futur incert que es planteja al 
voltant de les centrals nuclears. 
L'alcalde asconenc va fer aquestes 
declaracions després que es confir-
més que el Tribunal Constitucional 
havia tombat l'impost català sobre 
el risc mediambiental d'elements 
radiotòxics. La sentència declara 
inconstitucional l'impost, cosa que 
obliga la Generalirat a retornar els 
17,3 milions d'euros recaptats en-
tre els anys 2017 i 2018 per aquest 
concepte, una part dels quals anava 
destinada a municipis amb centrals 
nuclears. En concret, per impulsar 

projectes com els de reactivació del 
riu Ebre, els de foment de projec-
tes turístics o la reindustrialització 
química a Flix. El govern espanyol 
del PP va impugnar els articles so-
bre aquest impost al considerar 
que anaven en contradicció amb la 
LOFCA, per possible coincidència 
amb l'impost estatal sobre produc-
ció de combustible nuclear gastat 
i els residus radioactius resultants 
de la generació d'energia nucleó 
elèctrica, així com també pel possi-
ble solapament amb l'Impost d'Ac-
tivitats Econòmiques. El Constitu-
cional veu equivalència en els dos 
impostos, i anul·la el català. 

L’alcalde de Tivissa, Jordi Jar-
dí, ha reiterat el compromís de 
l’Ajuntament amb les famílies del 
poble afectades per la fallida de 
la secció de crèdit, així com amb 
els treballadors de la cooperativa. 
Segons Jardí, els afectats pel blo-
queig dels comptes poden ser un 
centenar, i el consistori farà tot el 
possible perquè puguen recupe-
rar els seus estalvis. L’alcalde ha 
demanat paciència, que es deixe 
treballar l’auditor, i també que 
s’ajude les famílies perjudicades. 
Durant una entrevista a Canal 21 
Ebre, Jardí va reconèixer que són 
uns moments molt complicats 
per al poble. En este punt, l’al-
calde va afegir-hi que ara el seu 
objectiu és incidir en la Generali-
tat, però també atraure possibles 
compradors del patrimoni de la 

cooperativa, per eixugar el forat 
econòmic que puga haver-hi. 
Finalment, Jardí també va recla-
mar unitat per fer les coses bé i 
resoldre el problema el més aviat 
possible. A més, també va dema-
nar respecte per a la família de 
la que fins ara era la gerent de 
la cooperativa, que va aparèixer 
morta després que, fa uns mesos, 
es van conèixer els problemes 
econòmics que tenia l’entitat.
El 9 d'abril es va saber que la coo-
perativa agrícola de Tivissa havia 
bloquejat els comptes de la se-
tantena dels seus socis. La junta 
rectora de l’entitat va decidir sus-
pendre l’activitat de la secció de 
crèdit mentre un auditor investi-
ga el possible forat als comptes. 
En concret, l’auditor està analit-
zant els exercicis 2017 i 2018. De 
fet, així es va explicar la nit an-
terior als socis de la cooperativa. 
La primera reacció de l'alcalde 
va ser assegurar que el consistori 

“no deixarà sola la cooperativa”. 
Ara bé, Jardí va lamentar que el 
departament d’Economia de la 
Generalitat l’alertés només fa uns 
pocs dies de la situació “comple-

xa” de la secció de crèdit, i va exi-
gir que hi posi solucions. 
A la secció de crèdit de la coope-
rativa de Tivissa no només hi di-
positaven els seus estalvis aquells 

que tenen terres i hi portaven els 
seus fruits, sinó també d’altres 
veïns a nivell particular. De mo-
ment, la cooperativa anirà a pre-
concurs de creditors. 

FALLIDA DE LA SECCIÓ DE CRÈDIT

Bloqueig a la cooperativa de Tivissa
 L'alcalde demana unitat i paciència per resoldre la 

crisi de la secció de crèdit de la cooperativa agrícola
 La mesura afecta una setantena de socis, però un 

auditor encara està analitzant els comptes de l'entitat

Una vista de la nuclear d'Ascó. // FOTO:  ACN.

Una imatge de la façana de la cooperativa agrícola de Tivissa. // FOTO: ARXIU C21.

Ascó reclama un ajut directe a les zones nuclears

G.M. / C.B.
TIVISSA

C.inta Bonet
ASCÓ
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TERRA ALTA

LA DESPOBLACIÓ rural és un dels pro-
blemes més preocupants al conjunt de 
les Terres de l’Ebre. Un dels pobles més 
afectats és Caseres, que en 18 anys ha 
perdut un 20% de la seua població i 
s’ha quedat amb 260 habitants. Una 
xifra que alarma al consistori. El que 
més preocupa al poble és el possible 

tancament de l’escola, amb només 11 
alumnes. Entre d’altres mesures, el 
consistori afavorirà aquelles famílies 
amb xiquets que vulguen optar a fer-
se càrrec del Casal Municipal. Segons 
l’últim estudi de la URV, les Terres de 
l’Ebre han perdut 10.000 residents en 
només cinc anys.  S.A.

Caseres lluita contra la despoblació

La plataforma en Defensa de la 
Terra Alta i l'Ateneu Popular La 
Pastora exigeixen a la Generalitat 
que "assumisca els costos" d'atu-
rar la implantació de tres nous 
parcs eòlics a la comarca, a Ba-
tea, Vilalba dels Arcs i la Pobla de 
Massaluca, indemnitzant, si cal, 
les empreses adjudicatàries dels 
projectes. La consellera d'Em-
presa, Àngels Chacón, anunciava 
el 20 d'abril des de la comarca la 
intenció de derogar la llei d'im-
plantació eòlica del 2009. En una 
dècada, no s'ha projectat cap cen-
tral en tot el país, excepte les tres 
previstes a la Terra Alta. "Si la de-
roguen, és que veuen que hi ha ha-
gut un error. Si ha estat un fracàs, 
han d'assumir el preu que calga 
pagar per no fer bé les coses", ha 
defensat Xavier Fortuño, portaveu 
de la plataforma.
En una reunió urgent a Gandesa, 
la consellera Chacón anunciava, 
a les entitats contràries als parcs 
eòlics i representants polítics 
del territori i la comarca, que el 
Govern iniciarà la derogació del 
decret 147/2009 que regula la se-

gona fase d'implantació eòlica al 
país, basada en vuit Zones de Des-
envolupament Prioritari (ZDP), 
entre les quals la Ribera d'Ebre i 
la Terra Alta.
En deu anys, només s'han trami-
tat tres noves centrals a Catalunya 
–i una quarta ha començat també 
els tràmits a la Fatarella-. Totes, a 
la Terra Alta. A la zona nord de la 
comarca ja es van instal·lar amb 
la normativa anterior 184 aeroge-
neradors. Produeixen el 25% de 

l'energia eòlica de tot el país. La 
comarca representa el 0,16% de-
mogràfic. Amb 30 nous molinets 
en tràmit, la mitjana de producció 
gairebé es duplicaria fins al 45%.
Aquestes xifres, per a les entitats 
socials i econòmiques de la co-
marca, demostren que el decret 
del 2009 no ha funcionat. "Evi-
dencia el fracàs del sistema en 
què les empreses i l'administració 
decideixen quina és la manera 
d'implantar les centrals sense fer 

molt cas als sectors que se'n veu-
en afectats", ha assenyalat Xavier 
Fortunyo, portaveu de la platafor-
ma i l'Ateneu. "Si la llei es deroga, 
és perquè no funciona i si no fun-
ciona, tot allò que porta de bracet 
hauria de paralitzar-se", ha afegit.
Al compromís de la consellera 
Chacón d'abolir el decret d'im-
plantació eòlica, la comarca recla-
ma també que s'ature la tramitació 
dels parcs de Batea, Vilalba dels 
Arcs i la Pobla de Massaluca. 

MASSIFICACIÓ EÒLICA

Demanen a la Generalitat 'assumir 
els costos' d'aturar els nous parcs

El Departament de Territori 
i Sostenibilitat ja ha licitat les 
obres de la primera fase del 
projecte de la variant de la 
C-43 a Gandesa. Unes obres 
que permetran evitar el trànsit 
de turismes i vehicles pesants 
per l’interior del nucli urbà, 
així com millorar la mobilitat.
En una visita de campanya a la 
capital de la Terra Alta, el Con-
seller de Territori, Damià Cal-
vet, va dir, acompanyat del de-
legat del Govern a les Terres de 
l'Ebre, Xavier Pallarés, i l'alcal-
de de la ciutat, Carles Luz, que 
la variant ha de seguir "concep-
tes de mobilitat més avançats" 
que el de plantejaments ante-
riors més agosarats que inclou-
rien dos carrils per sentit.
La primera fase de les obres 
contempla la construcció 
d‘una rotonda a l’entrada 
de la C-43, que permetrà un 
millor accés dels camions al 
polígon de la Plana. En el cas 
de la segona fase, el Govern 
estudiarà amb l’Ajuntament 
de Gandesa totes les opcions 
que milloren este traçat.
Calvet també va aprofitar la 
seua visita a Gandesa per re-
clamar al govern de l’Estat 
una solució per la variant de 
l’N-420 al seu pas per la capi-
tal de la Terra Alta.
La variant de la C-43 a Gandesa 
suposarà una inversió de 3 mi-
lions d’euros.  S.A.

C-43: 'Inici 
imminent' de 
la variant de 
Gandesa

Parc eòlic a l'altiplà de la Terra Alta entre la Fatarella i Vilalba dels Arcs // FOTO: ACN.

 Entitats socials i econòmiques celebren 
que es vulga derogar la llei del 2009

 La Terra Alta produeix el 25% de l'energia 
eòlica de Catalunya tot i ser el 0,16% de gent

ACN
GANDESA
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PAGESIA

UNIÓ DE PAGESOS demana als partits 
polítics que s'han presentat a les eleccions 
generals una implicació a fons en el sector 
agrari tenint en compte l’augment dels cos-
tos de producció mentre que els preus en 
origen segueixen a la baixa, i la necessitat 
que la pagesia es beneficie d’una aplicació 
justa de la Política Agrària Comuna i d’un 
repartiment equitatiu del valor afegit a la 

cadena alimentària. El sindicat reclama al 
nou G overn de l'estat que ha de sortir de 
les eleccions que es comprometa a treba-
llar per equiparar les rendes de la pagesia 
a les de la resta de la ciutadania. El sindicat 
ja va avançar moltes de les demandes en la 
presentació d’una plataforma reivindicati-
va de mesures urgents que va culminar en 
les tractorades del 14 de març.  A.P.

La 'carta als Reis' de la Unió de Pagesos

SEMBRACRISI CITRÍCOLA

Comença la 
inundació 
d'arrossars

Els arrossars del Delta de 
l'Ebre s'han començat a inun-
dar i estan ja preparats per 
començar la campanya de 
sembra. La inundació va co-
mençar a l'hemidelta dret per 
la zona de Prats, Sant Jaume 
d'Enveja i Buda i ha acabat a 
Poblenou i Sant Carles de la 
Ràpita. També es van obrir els 
canals a l'hemidelta esquerre 
que s'estenen en set termes 
municipals. La làmina d'ai-
gua cobreix ja prop de 22.000 
hectàrees de conreu d'arròs. 
El temporal dels últims dies 
ha malmès sobretot la zona 
de Buda i també en part a la 
Marquesa però s'espera una 
campanya normal, pendents 
de les pluges i amb una qua-
litat correcta de l'aigua que 
arriba per la xarxa de reg.
Gràcies també a les pluges 
dels últims dies i amb un ca-
bal "correcte" a l'Ebre, els 
arrossars del delta de l'Ebre 
s'estan omplint ràpidament i 
estan gairebé llestos perquè 
els agricultors comencin a 
sembrar en breu.  ACN.

La consellera d’Agricultura, Ra-
maderia, Pesca i Alimentació, Te-
resa Jordà, es va reunir el passat 
5 d'abril amb representants del 
sector citrícola i de l’Ajuntament 
d’Alcanar per treballar conjunta-
ment i superar la crisi que pateix 
el sector. En este sentit, la conse-
llera va anunciar que el pròxim 17 
de maig es constituiran els grups 
de treball on es consensuaran les 
actuacions que cal emprendre, en-
tre els quals es planteja la creació 
d’una circumscripció econòmica, 
que permetria millorar la comer-
cialització de la fruita.
Al marge de la crisi que ha viscut 
el sector durant esta campanya 
per la caiguda de preus, a causa 
de les importacions massives de 
taronges dels països de l’Àfrica 
meridional, el sector pateix una 
crisi estructural. També en re-
ferència als productes químics 
que contenen les taronges d’im-
portació o les emissions de CO2 
que es produeixen amb el seu 
transport, el membre de la co-
missió permanent d’Unió de Pa-
gesos, Rafel Verdiell, va remarcar 
que els consumidors han de ser 
conscients del que implica con-

sumir productes locals o de fora 
de la Unió Europea.

Dimissió de Carlos Roig
Després de més de quinze anys en 
el càrrec, el responsable nacional 
dels cítrics de la Unió de Pagesos, 
el canareu Carlos Roig, ha anun-
ciat la seua dimissió per la manca 
de suport de la direcció del sin-
dicat. Roig s’ha mostrat especial-
ment crític per la que, considera, 
escassa capacitat de reacció de la 
cúpula d’UP a l’hora de buscar so-
lucions a la greu crisi que castiga 
des de l’inici de la campanya els 

productors citrícoles ebrencs amb 
les importacions massives de frui-
ta del sud de l’Àfrica a preus irriso-
ris. Però la gota que ha fet vessar el 
got, assegura, ha arribat durant els 
últims dies: ni Roig ni els membres 
de la sectorial van ser informats 
ni convocats a la reunió a Alcanar 
sobre el futur dels cítrics amb la 
consellera Jordà, a la qual sí que va 
assistir un membre de la Comissió 
Permanent Nacional del sindicat, 
Rafel Verdiell. “Nosaltres ja no 
comptem per a res”, ha sentenciat.
Unió de Pagesos lamenta la dimis-
sió del responsable nacional del 

sector dels cítrics. El sindicat li 
agraeix els anys de dedicació sin-
dical però recorda que "qualsevol 
càrrec disposa dels òrgans de par-
ticipació per vehicular les seves 
demandes". UP es defensa a les 
acusacions d'inacció per la crisi 
dels preus assenyalant les mocions 
que s'han impulsat a ajuntaments i 
el Consell Comarcal del Montsià i 
les reunions promogudes amb la 
Conselleria d'Agricultura i el Mi-
nisteri. "El sindicat segueix en la 
defensa ferma d'aquestes propos-
tes tal com van ser plantejades", 
asseguren en un comunicat.  

Grups de treball per abordar el futur
 Reunió amb la consellera Jordà a Alcanar 

amb representants del sector citrícola
 Dimiteix el responsable dels cítrics d'UP 

per no ser convocat a la trobada

Cinta Bonet / ACN
ALCANAR

Un moment de la reunió. // FOTO: CEDIDA.
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La Policia Local de Vinaròs està 
en peu de guerra des de fa dies.
Els agents han protestat en els 
darrers plens per demanar una 
millora de les condicions labo-
rals. Els treballadors de la Policia 
Local reclamen millors laborals i 
salarials a l'Ajuntament. També 
reivindiquen una ampliació real 
de la plantilla de policies. Els tre-
balladors asseguren que actual-
ment hi ha deu policies menys 
que l'any 2015. Pel que fa al salari, 
destaquen que són un dels cos-
sos de seguretat que menys cobra 
de tota la Comunitat Valenciana. 
També assenyalen que els agents 
estan obligats a passar moltes 
proves i exàmens per aconseguir 
la plaça, a més d'assumir una 
gran responsabilitat, però amb un 
sou 400 euros inferior al d'altres 
agents del territori.
L'Ajuntament de Vinaròs ha vol-
gut respondre en el que diuen és 
un "acte de transparència de cara 
a la ciutadania". L'alcalde, Enric 
Pla, i el cap de la Policia Local, 
Juan Manuel Domènech ha deta-
llat les dades de la plantilla, amb 

un total de 63 places, de les quals 
hi ha cobertes 47, assenyalant que 
les baixes per diferents motius i 
jubilacions anticipades.
Pel que fa als horaris Domènech 
ha destacat que és similar al dels 
altres cossos de bona part de la 
Comunitat Valenciana, amb un 
7x7 (set dies de treball i set dies 
de descans). D'altra banda, tam-
bé ha fet especial menció a les 
millores de material que s'han 
fet al llarg del mandat amb l'ad-
quisició de dos vehicles nous i 

40 armilles antibales, l'etilòme-
tre evidencial, així com un dron 
i l'ampliació del vestuari per a les 
agents femenines.
En relació al salari, els agents te-
nen un sou de 1.996 € amb un net 
mensual de 1.400 €, que pot ser 
més alt en funció de l'antiguitat, 
a més de disposar de les millores 
que s'apliquen a tots els treballa-
dors municipals.
L'alcalde, Enric Pla, ha explicat 
que "estes són les dades objecti-
ves de la situació actual de la Po-

licia Local", assenyalant que "al 
llarg de la legislatura el Govern 
Municipal sempre ha escoltat les 
reivindicacions dels agents i fins 
i tot ha aplicat les millores que 
han demanat, sempre dintre de la 
normativa que marca l'Estat".
Des dels sindicats lamenten la 
falta de diàleg des del 2007 amb 
l'Ajuntament, i l'actitud de l'ac-
tual alcalde per no voler "valorar 
la proposta per l'actitud bel·lige-
rant dels sindicats en este con-
flicte laboral." 

B
BAIX MAESTRAT

LA TORRE REDONA de Morella ja 
llueix rehabilitada i només queden tre-
balls de fusteria interiors. D'esta manera, 
l’actuació ha restaurat els murs interiors i 
exteriors de la torre, ha instal·lat la nova 
teulada per complet i recuperat el nivell 
original del sòl i les dimensions de la porta, 
ja que en l’actualitat era més baixeta. La 
Torre Redona es va utilitzar per a albergar 

un transformador elèctric durant dècades 
i això va causar importants modificacions 
en l’estructura original. De fet, ara la torre 
estava greument danyada, amb la teula-
da a punt de caure. L’actuació ha recupe-
rat tota l’estructura, i ara ja es mira al fu-
tur per prolongar el passeig de Ronda amb 
les Torres de Sant Miquel, la Torre del Racó 
i la Porta de la Nevera.  A.P.

Acaben les obres de la Torre Redona de Morella

FUNCIONARIS

La Policia de Vinaròs reclama
millores laborals i salarials

La demanda de l'Ajuntament 
de Benicarló per la propietat 
del campanar, que també re-
clama el Bisbat de Tortosa, 
ha estat admesa a tràmit pel 
jutjat de primera instància nú-
mero 3 de Vinaròs. La deman-
da inclou tota la documenta-
ció que l'Ajuntament ha pogut 
recopilar des que, el juny de 
2015, es va conèixer que el 
Bisbat de Tortosa s'havia ins-
crit al Registre de la Propietat 
el campanar de l'església de 
Sant Bartomeu. 
A partir d'ara, i durant un 
procés que podria allargar-se 
un any, es continuarà amb la 
fase d'instrucció i recopilació 
de dades i arguments de les 
dos parts.
La polèmica per la titularitat 
del campanar va començar el 
juny del 2015, quan es va de-
nunciar l'arribada d'un edicte 
del Registre de la Propietat 
notificant que el Bisbat de 
Tortosa s'havia inscrit a favor 
seu una finca amb un certificat 
cadastral on s'incloïa l'església 
de Sant Bartomeu i també el 
campanar. L'Ajuntament as-
segura que la seua voluntat era 
resoldre la polèmica de mane-
ra amistosa, però el Bisbat es 
va refermar en les conviccions 
del fet que la torre "pertany a 
l'església des de temps imme-
morials com a part insepara-
ble del temple".  A.P.

Continua la 
demanda pel 
Campanar
de Benicarló

Protesta de la Policia Local de Vinaròs davant l'Ajuntament. // FOTO: CEDIDA.

 Els agents asseguren que cobren menys 
que altres policies del País Valencià

 L'Ajuntament respon que les condicions 
són similars a les d'altres policies locals

Albert Pascual
VINARÒS
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Les excavacions arqueològiques 
als terrenys situats entre la cate-
dral de Tortosa i el riu Ebre han 
posat al descobert noves restes 
de la Dertosa romana i part de 
la façana fluvial dels segles XV i 
XVI. En concret, s'ha trobat, al 
voltant del que va ser el Fòrum 
romà, un conjunt de tabernae, la 
base d'un temple amb un podi. Es 
referma així que este era "el prin-
cipal espai polític i econòmic de 
la ciutat romana". També en les 
excavacions més properes al riu, 
a tocar de l'avinguda Felip Pe-
drell, s'han descobert murs i em-
barcadors, i dos escales d'accés a 
les edificacions des del riu, que 
corresponen a la façana fluvial de 
Tortosa en l'etapa del Renaixe-
ment. L'Ajuntament ha anunciat 
que comptarà amb 1,8 milions 
d'euros dels fons FEDER per ur-
banitzar i museïtzar la zona. 
La Tortosa romana estava do-
cumentada però fins ara, només 
s'havien pogut trobar monedes 
amb referència a Dertosa. L'es-
pai que s'ha descobert als peus 
de la basílica "correspon de ma-
nera fidedigna" amb el dibuix 
que el paisatgista flamenc An-
ton van den Wyngaerde va fer 
al 1563 de tota la ciutat des del 
marge dret del riu, un fet que 

afegeix valor a la troballa.
En les fases d'excavació anteriors 
ja s'havien localitzat les restes 
de l'absis d'una basílica visigòti-
ca, que podria correspondre a la 
primera església de la ciutat; una 
fàbrica de salaons del segle V o 
diverses construccions de l'èpo-
ca andalusina. La construcció de 
la plaça davant de la catedral farà 
visitables estes restes per conver-
tir-les en un actiu turístic i cultu-
ral de primera magnitud.
L'alcaldessa Meritxell Roigé i el 
tinent d'alcalde Josep Felip Mon-
clús han explicat que Tortosa ha 
obtingut 1,8 milions d'euros dels 

fons FEDER per posar en valor 
aquests vestigis i altres espais 
històrics de la ciutat. El projecte 
rebrà el nom de 'Dertosa-Turtu-
xa-Tortosa: una ciutat, tres noms 
i 2.000 anys' que inclourà a més, 
un espai interpretatiu. 

Reclamen seguir excavant
El nou president d’Amics dels 
Castells i del Nucli Antic de Tor-
tosa, Jordi Mulet, ha apuntat que 
l’Ajuntament hauria d’aprofitar 
les obres de la plaça de la catedral 
per continuar les excavacions ar-
queològiques. Si és necessari, re-
tardant uns mesos més la urbanit-

zació de la nova plaça. Mulet ha 
remarcat la importància històrica 
i patrimonial de les restes que es-
tan apareixent després de l’en-
derroc de l’antiga façana fluvial. 
Segons Mulet, la possible aparició 
de més restes faria encara més in-
teressant el futur centre d’inter-
pretació que ha de fer-se al subsòl 
de la nova plaça.    

C
CULTURA

UN ANY MÉS els carrers i places de les 
Terres de l’Ebre s’han tornat a omplir de lli-
bres i roses per celebrar Sant Jordi. El matí 
començava amb dubtes, però finalment 
va lluir el sol amb força.
Entre els més venuts d’autors ebrencs, els 
darrers títols de Francesc Aliern i Marta 
Rojals; o el recull de relats de literatura 

negra 'Assassins de l’Ebre'. 'El fill de l’italià' 
de Rafel Nadal i 'Contes des de la presó' 
d’Oriol Junqueras lideren les vendes en ca-
talà, i 'Y...ahí lo dejo de Gonzalo Boye', i 'El 
Director' de David Jiménez en castellà.
Les altres protagonistes del dia van ser les 
roses, on les roges han continuat sent les 
grans triomfadores.   C.B.

El mal temps s'acaba per Sant Jordi

ARQUEOLOGIA

Detall de les escales de la façana fluvial del Renaixement. // FOTO: G.M.

Perilla
l'Arxiu
als Reials
Col·legis

La Generalitat confia en què 
el Bisbat de Tortosa accep-
tarà una pròrroga del conve-
ni de cessió de l’antic col·legi 
de Sant Lluís i Sant Maties, 
l’edifici més representa-
tiu dels Reials Col·legis on 
des del 1997 es troba ubicat 
l’Arxiu Comarcal del Baix 
Ebre. El director territorial 
de Cultura, Ferran Bladé, ha 
confirmat que la negociació 
entre l’Ajuntament, el Bisbat 
i la Generalitat es troba blo-
quejada, tot i que és urgent 
trobar una solució. 
Bladé ha assenyalat que 
l’Ajuntament voldria man-
tenir l’Arxiu Històric als 
Reials Col·legis, i que la Ge-
neralitat fa costat al consis-
tori. Per tant, s’ha mostrat 
optimista en què el Bisbat 
acceptarà l’última proposta 
d’acord. Segons el director 
de Cultura, es tracta de re-
novar el conveni per als pro-
pers quatre, cinc o sis anys.
També ha apuntat que 
l’acord també hauria de 
servir per decidir una sèrie 
d’obres de manteniment i de 
reparacions que cal fer als 
Reials Col·legis. Però ha afe-
git que també cal mirar cap 
al futur, i ha recordat que 
l’Arxiu Històric necessita 
ser ampliat. Una ampliació 
que podria fer-se en uns te-
rrenys adjacents.  G.M.

C.B. / G.M. / ACN 
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Les excavacions de la Catedral 
treuen a la llum la façana fluvial
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 CULTURA

Neus Català, adéu a 103 anys de lluita 

La lluitadora antifeixista i úl-
tima supervivent catalana del 
camp de concentració nazi de 
Ravensbrück Neus Català va 
morir el passat 13 d'abril als 103 
anys als Guiamets, el seu poble 
natal, on va nèixer el 6 d'octubre 
de 1915, Català era presidenta 
de l’Amical Ravensbrück des de 
la seua fundació l'any 2005. Va 
rebre la Creu de Sant Jordi l'any 
2005, la Medalla d'Or al Mèrit 
Cívic de l'Ajuntament de Bar-
celona el 2014 i la Medalla d'Or 
de la Generalitat de Catalunya 
el 2015. En iniciar-se la guerra 
civil, Neus Català, filla de cam-
perols, va impulsar les Joventuts 

Socialistes Unificades de Cata-
lunya dels Guiamets i poc des-
prés es va establir a Barcelona. 
La derrota republicana l'obliga a 
marxar a l'exili francès. Va creu-
ar la frontera amb 180 nens refu-
giats. L'esclat de la Segona Gue-
rra Mundial el setembre de 1939 
i la caiguda i ocupació de França 
el juny de 1940 per les tropes 
alemanyes, la van portar a impli-
car-se a la resistència francesa, 
juntament amb el seu marit. La 
seva tasca dins dels maquis va 
acabar amb la seva detenció per 
part dels nazis l'11 de novembre 
de 1943. Reclosa i maltractada a 
Llemotges, el 1944 va ser depor-
tada al camp d'extermini per a 
dones de Ravensbrück. Les tro-
pes aliades la van alliberar el 6 
de maig de 1945.

Amb la fi de la Segona Guerra 
Mundial, i gràcies a adquirir la 
nacionalitat francesa, va dedicar 
els seus esforços a lluitar contra 
la dictadura franquista. 
El 1962, en una nova mostra de 
la seva tasca d'opositora al règim 
franquista i de compromís amb 
la història, va participar en la 
fundació clandestina de l'entitat 
Amical Mauthausen, juntament 
amb altres deportats.
A finals dels anys 60 va co-
mençar a treballar per recupe-
rar la memòria històrica de les 
dones resistents i deportades. 

El sergent republicà Andrés 
Gallego Méndez, enterrat a la 
fossa comuna del cementiri del 
Perelló, ha rebut un homenatge 
després d'anys de cerca de la 
seua família. En l'homenatge hi 
han participat una quarantena 
de familiars, de quatre genera-
cions i vinguts com Mallorca 
i Múrcia, d'on era originari el 
sergent mort en la Batalla de 
l'Ebre. Tots ells, han subratllat 
que han tingut sort de poder 
localitzar el cos i han agraït la 
"generositat" del municipi i de 
les autoritats. "No teníem cap 
esperança, això ha estat una 
sorpresa i una alegria immen-
sa", ha dit emocionat José Ga-
llego Méndez, germà del ser-
gent republicà.
El sergent republicà Andrés 
Gallego Méndez formava part 

de la brigada 151, concreta-
ment del tercer batalló de la 
segona companyia de l'exèrcit 
republicà, i va morir amb 27 
anys mentre lluitava a la Ba-
talla de l'Ebre el 1938. Era de 
Leiva, una pedania del muni-
cipi de Mazarrón, a la comu-
nitat de Múrcia. El seu germà, 
José Gallego, que llavors tan 
sols tenia sis anys, recorda 
que quan es va acabar la Gue-
rra Civil Espanyola, i a través 
d'un amic, van saber que ha-
via estat ferit al front ebrenc. 
Esta però, va ser l'última no-
tícia que en van tenir fins que 
l'any passat, mitjançant l'As-
sociació Alumbra Alumbre 
de Mazarrón de memòria his-
tòrica, van poder localitzar-lo 
a la fossa comuna del cemen-
tiri del Perelló.   ACN.

Homenatgen Andrés 
Gallego Méndez

Familiars del soldat republicà enterrat al Perelló. // FOTO: ACN.

Funeral de Neus Català a Móra la Nova. // FOTO: ACN.

C.B. / ACN
ELS GUIAMETS

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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 Corbera d'Ebre
VI Biennal d'Art
Fins el 31 de juliol
Lloc: Església Sant Pere (Poble Vell)

 Tortosa
Art figuratiu del fons d'art del Mu-
seu de l'Ebre 
Fins l'11 de maig
Lloc: Museu de l'Ebre

 Tortosa
Massip, Mauri, fills d'un paisatge
Fins al 26 de maig
Lloc: Museu de Tortosa

 Benicarló
'De Mar'
Fins l'11 de maig
Lloc: MUCBE

 Mas de Barberans
'Lo Rogle. Pauma Comuna'
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

 Els Ports
Natura i Art (4a Edició)
Diumenge 12 de maig
Lloc: Els Ports

 Amposta
#MOSMIREM Inside Out Project
Fins a l'agost del 2019
Lloc: Lo Pati

 Benicarló
XXVI Concurs de Primavera de Di-
buix i Pintura Ciutat de Benicarló
Fins al 12 de maig
Lloc: MUCBE

 La Fatarella
'XXVI Concurs de Primavera de 
Dibuix i Pintura Ciutat de Benicarló
Fins al 31 de desembre
Lloc: Fundació El Solà

A
AGENDA

Mescla és la mostra de Gastronomia, Turisme i Paisatge de les 
Terres de l'Ebre que enguany es celebrarà a Deltebre durant 
el 18 i 20 de maig. Tres dies on la cuina de primer nivell i les 
experiències es confluiran per esdevenir un aparador del bo i 
millor del territori. 

Us recomanem
 MESCLA 2019 a Deltebre

Del 18 al 20 de maig

Fires i festesFestival

Fires

Espectacles

Espectacles

Espectacles

Menjar i beure Exposicions

 Ulldecona

ÀGORA II Fira de l’Economia Social 
i Cooperativa
11 de maig 

 Tortosa

Shirley Valentine de Willy Russell 

Teatre Auditori Felip Pedrell
Divendres, 31 de maig - 22:00 h

Monòleg còmic que ens parla de la possibilitat de canvi i del coratge 
de viure. I ho fa d’una manera tan vital, tendra i divertida alhora que 
no podem fer res més que deixar-nos arrossegar per la força de la 
seva protagonista.

 Ulldecona

FORMIDABLE !  de Charlie Mag

Teatre Orfeó Montsià
Dissabte, 4 de maig a les 18 h.
Formidable ! és més que un espectacle de màgia: és un muntatge 
interdisciplinari on participen diverses arts escèniques com el 
ball i el teatre. Es combinen grans il.lusions amb la màgia general, 
alternant els números musicals, humorístics i teatrals amb la màgia 
més poètica. 

 Corbera d'Ebre

Cabaret Delicatessen 
Nilak
4 de maig

Església del Poble Vell

Una activitat dins del projecte 

Nilak // circ teatre itinerant, que 

vol apropar les arts escèniques 

contemporànies i donar-ne visibilitat.

 Rasquera

XXXVI Fira Ramadera 
i d'artesania
4 i 5 de maig

Recinte firal
Fira Ramadera i d'Artesania de 

Rasquera, amb un cap de setmana 

dedicat a aquests dos oficis plens 

d'història, i amb la tradicional 

baixada dels ramats de Cabra Blanca. 

 L'Ametlla de Mar
VIII Jornades de la tonyina roja 
del Mediterrani
Del 26 d'abril al 12 de maig

Jornades Gastronòmiques de la ton-
yina roja del Mediterrani, amb més de 
quinze dies per degustar els menús 
dels restaurants.

 Tortosa
Festival terres
Del 26 d'abril al 5 de maig

Festival de cinema especialitzat en 
pel·lícules que difonen i promocionen 
destinacions turístiques d’arreu 
del planeta, amb una clara vocació 
internacional.

Amb el suport de:
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S
SALUT

DOS EMPRESES de Tortosa, Merkamo-
tor i Gascó, han donat dos vehicles infan-
tils per als centres sanitaris de l’Institut 
Català de la Salut a les Terres de l’Ebre. 
El primer és un cotxe elèctric que es des-
tinarà a la unitat de pediatria de l’Hospi-
tal de Tortosa Verge de la Cinta i el faran 
servir els xiquets hospitalitzats per a en-

trar al quiròfan o per anar a fer-se proves 
diagnòstiques amb l'objectiu que els me-
nuts estiguen més tranquils. El segon ve-
hicle, de pedals, estarà ubicat al nou CAP 
d’Amposta. 
D'esta manera s'intenta que l'estança 
dels xiquets a les sales d'espera siga més 
agradable.  C.B.

Cotxes per ajudar els infants

Balanç positiu del trasllat provi-
sional de les consultes especia-
litzades d’oftalmologia, digestiu, 
clínica del dolor i anestèsia des 
del CAP Baix Ebre fins al CAP de 
Roquetes per part de la directo-
ra de Salut a les Terres de l’Ebre, 
Mar Lleixà. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre el passat 11 d'abril, 
Lleixà va lamentar la polèmica 
política a partir d’esta decisió, tot 
recordant que les consultes depe-
nen de l’Hospital Verge de la Cin-
ta. Per tant, no són només per als 
habitants de Tortosa, sinó per al 
conjunt del territori.
Lleixà va reiterar que, per pro-
blemes d’espai mentre s'exe-
cuten les obres del nou edifici 
administratiu a l’hospital, s’han 
traslladat provisionalment les 
especialitats que menys afecten 
la població. En canvi, va recor-
dar que la unificació del servei 
de pediatria al CAP Baix Ebre sí 
que serà definitiva.

Queixes pel CAP de Tivissa
A banda, Mar Lleixà també va fer 
referència a les queixes per al res-
tabliment de servei diari de metge 
de capçalera i d'infermer a Tivissa 
i al poble de Darmós. La directora 

de Salut va dir que la falta de co-
bertura es va produir només en 
alguns dies puntuals, i va rebut-
jar que es parle de retallades o de 
discriminació. En qualsevol cas, 
va voler garantir que des de Salut 
estan treballant per aconseguir la 
reversió de la situació.
En este sentit, des de l'Ajuntament 
de Tivissa es van entregar més de 
500 signatures al Departament de 
Salut per exigir el restabliment del 
servei diari de metge de capçalera 
i d'infermer al municipi i al poble 
de Darmós. Denuncien que les re-
tallades del servei "s'han agreujat" 
en els últims mesos i que passen 

molts dies sencers sense servei 
sanitari d'atenció primària. L'al-
calde Jordi Jardí reclamava que 
no es "faça política amb esta qües-
tió" perquè "ho pateixen els ciuta-
dans" i assenyala la "unanimitat" 
del plenari per reclamar que es 
restituïsca el servei diari d'aten-
ció. "És molt difícil d'entendre que 
una persona que té la grip, truque 
el dimecres per anar al metge i li 
diguen que no n'hi haurà fins di-
lluns", va lamentar.

Sense data a Amposta, encara
En la mateixa entrevista a Canal 
21 Ebre, la directora territorial  

també va explicar que els treballs 
per obrir el nou CAP d’Amposta 
estan arribant a la seua recta final. 
De fet, l’equipament del nou edifi-
ci ja està gairebé enllestit, tot i que 
no s'ha donat cap data oficial mal-
grat assegurar que l'anunci podria 
ser dintre del mes d'abril.

Protestes a Móra d'Ebre
Finalment, Lleixà també va tor-
nar a reclamar màxima col·labo-
ració a Gecohsa, per fer més fàcil 
la transició de la gestió de l’Hos-
pital Comarcal de Móra d’Ebre, 
fins que abans del desembre es 
cree l’empresa pública Salut Te-

rres de l’Ebre. A més, també va 
anunciar la reobertura imminent 
de la cafeteria i la propera arriba-
da del nou mamògraf a l’hospital 
riberenc. Tot això després que en-
tre 70 i 80 treballadors de l'Hos-
pital Comarcal de Móra d'Ebre es 
van concentrar l'1 d'abril per pro-
testar en contra del que conside-
ren un nou "maltractament" per 
part de l'Ajuntament de Reus. La 
plantilla, formada per unes 350 
persones, encara no havia cobrat 
la paga variable d'uns 1.300 euros 
de mitjana amb la qual l'empresa 
premia els empleats de centres 
que tanquen l'exercici amb nú-
meros positius. Tampoc l'incre-
ment salarial previst al conveni. 
Una paradoxa, denunciaven els 
treballadors, perquè la situació 
sanejada ha permès, precisa-
ment, el consistori reusenc "es-
poliar" vuit milions d'euros del 
centre morenc per eixugar els 
deutes del nou Hospital de Sant 
Joan. Treballadors i ajuntament 
de Móra d'Ebre exigeixen al De-
partament de Salut que descon-
necte la gestió de Reus i execute 
les inversions promeses. 

ENTREVISTA A MAR LLEIXÀ

'El trasllat d'especialistes és provisional'
 La directora de Salut reitera que els trasllats del

CAP Baix Ebre al de Roquetes no serà permanent
 La unificació de pediatria al CAP Baix Ebre sí serà

definitiva un cop fets tots els ajustos als centres

L'accés principal al CAP Baix Ebre. // FOTO: ARXIU.

G.M. / ACN
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç



Maig 2019 // 33cop d’ull

TONI PONS
FARMACÈUTIC
I PROFESSOR

T'estimo
AVUI us parlaré d'una paraula que habi-
tualment diem poc «t'estimo». En canvi 
ens agrada molt posar-la en les nostres 
converses diàries a les xarxes socials. 
Quants missatges escrivim o rebem al 
dia amb l'emoticona del bes? T'estimo és 
una paraula molt senzilla de dir i signifi-
ca moltes coses depenent 
de com i quan la diem. No 
cal témer a expressar-se, a 
dir-la en veu alta. Al que 
sí hem de témer és a guar-
dar-nos el que sentim, als 
silencis, a no ser lliures 
amb el nostre sentir. Si dir 
t'estimo, de vegades ja cos-
ta, encara costa molt més 
dir-ho directament sense 
utilitzar paraules. Demos-
trar que estimes a algú, és 
un dels hàbits més sans 
per cuidar una relació, ja 
que expressa la manera en 
què aquest sentiment for-
ma part de la nostra ma-
nera natural d'actuar, en 
comptes de ser una simple 
paraula «t'estimo» que es 
va repetint. 

DESENVOLUPAR l'ha-
bilitat de dir t'estimo sen-
se paraules, pot ser tot un 
repte. Com ho faig? Per on 
començo? Com tot en la 
vida cal un entrenament 
previ, perquè res s'acon-
segueix a la primera, la 
pràctica sempre venç a 
la teoria. No tinc una fór-
mula perfecta que vagi bé per a tothom 
perquè cada relació que s'estableix entre 
dues persones és particular i pren formes 
molt diferents, depenent de cada cas i de 
cada moment de les nostres vides. A con-
tinuació teniu algunes idees que us poden 
ajudar:

DEMOSTRAR-HO: Vols a aquesta perso-
na, independentment de la relació que tens 
amb ella. I si això passa és perquè t'agrada 
la seva forma de ser. Dedica-li temps , fes-li  
saber què és el que la fa especial per a tu i 
què és el que la fa diferent de la resta.

RESPECTA el seu espai i comparteix 
el teu temps: Aquesta persona vol sen-
tir-se estimada, però no atabalada. Hem 
d'aprendre a respectar els seus espais, a 
mesurar les nostres accions. A més, una 
bonica manera de dir "t'estimo" sense dir-
ho és oferint el teu temps.

ESCOLTA: Valorar i deixar que l'altra per-
sona expressi amb total llibertat els seus 
sentiments i els seus punts de vista, és una 
excel·lent manera de dir "t'estimo" sense pa-
raules. No obstant això, cal tenir en compte 
que tot excés és dolent, i no cal deixar que 
aquest paper de suport es converteixi en 
una absoluta manca de proactivitat.

SORPRÈN: Cada vegada que puguis, trac-
ta de fer que el dia d'avui sigui diferent del 
dia d'ahir. No hi ha res que pugui fer més 
feliç a una persona que adonar-se que has 
pensat en ella.

PREOCUPA'T: De poc serveix preo-
cupar-te per algú si no actues en con-
seqüència. És molt beneficiós fer sentir 
que les alegries poden potenciar-se i les 
tristeses dividir-se.

TENIR CURA dels detalls: Una abraça-
da, un somriure, un "què ha 
estat el millor que t'ha pas-
sat avui"?, etc. Qualsevol 
detall farà sentir a aquesta 
persona més important que 
un "t'estimo" continuat. Tots 
necessitem saber que hi ha 
algú que ens escolta i que 
està al nostre costat, tant per 
les bones notícies com per 
a les dolentes. Però, també 
ens agrada molt sentir que 
algú confia en nosaltres i la 
relació és recíproca.

INTRODUEIX els somriu-
res en la relació Si l'altra 
persona veu que ens esfor-
cem per fer-la somriure, 
(encara que sigui fent mona-
des i ximpleries) sabrà que 
el seu benestar és important 
per a nosaltres. Si, a més, si 
és una cosa que no acostu-
mem a fer amb altres perso-
nes, el missatge queda molt 
reforçat.

EVIDENTMENT, tots 
aquests consells no signi-
fiquen que no calgui dir 
«t'estimo». De fet, qualse-
vol relació serà més estreta 

si li diem a aquesta persona «especial» 
que la volem. De vegades repetim massa 
sovint les paraules i aquestes es desgas-
ten i perden el seu sentit original, o fins 
i tot canvien i es transformen. Per això, 
no cal fer-se repetitiu, ni dir les parau-
les per dir, sinó només quan les sentim 
de veritat. És important ser sincers, dir 
t'estimo només quan estiguem segurs 
que sabem el que significa i buscar al-
tres mètodes de fer saber als altres que 
el sentiment no ha canviat. Estàs prepa-
rat per a això?

SALUT 
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La recepta que us 
porto avui és una 
versió d'una recepta 
que he fet sempre 
tal i com la fa el meu 
pare. Canviant un 
ingredient i afegint-
ne un dos de nous 
ha quedat un plant 
nou, millorat i amb 
una presentació 
més actualitzada. 
Us asseguro que 
el toc que dóna la 
melmelada a les salses 
que acompanyen 
plats de carn és molt 
especial. Us animo a 
provar-ho!"

Llom amb salsa de nous i mistel•la 
amb un toc de cansalada

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Farinetes de 
panís del 
Delta

Ingredients

· 300 grs. de farina de panís
· 1/2 l. d’aigua
· 1 tomata* madura
· 4 llesques menudes* 
de pa torrat
· oli d’oliva
· sal

Elaboració

En una cassola, hi poseu un 
bon raig d’oli, quan estigue 
calent afegiu la tomata*
trossejada, hi tireu l’aigua 
amb la sal i la farina de 
panís, que s’ha de procurar
tirar-la des de dalt, de 
manera que es vage desfent 
sense deixar grumolls, ho 
aneu
remenant fins que quede una 
textura ben espessa.
Per acabar, hi tireu els 
trossos de pa torrat pel 
damunt.
Aquest també és un dels 
plats més antics de la nostra 
terra.

INGREDIENTS
• 1kg de llom de porc, en una peça
• 3 alls
• 1 ceba  grossa

• 2-3 grapats generosos de nous
• 3 tallets de cansalada fresca tallada 
a daus petits
• 1 got de mistel•la

• Sal 
• Pebre mòlt
• Oli d'OVE
• Melmelada de maduixa casolana

ELABORACIÓ
1. Salpebrem la peça de llom.
2. Tallem la ceba en juliana i 
reservem.
3. En una cassola posem oli a 
escalfar i els alls pelats. Rostim els 
daus de cansalada i els retirem i 
reservem. 
4. Rossegem la peça de llom per 
totes bandes. 
5. A continuació incorporem la 

ceba tallada i el got de mistel•la. Ho 
mantenim uns minuts a foc fort. 
6. Afegim les nous i ho fem coure a 
foc lent durant uns 45 minuts. 
7. Anem girant la peça de llom de 
tant en tant.                                                   
8. Una vegada el llom estigui fet 
retirem la peça i la reservem en una 
safata. Esperem a que estigui tèbia 
per tallar-la. 
9. Triturem amb la batedora la salsa 

que ens ha quedat després de la 
cocció de la carn i incorporem els 
daus de cansalada a la salsa. 
10. Tallem el llom a talls finets i els 
presentem en una safata. 
11. Escalfem la salsa i la repartim 
per sobre de la carn. 
12. Podem posar unes culleradetes 
de melmelada de maduixa a la salsa, 
li donarà un toc ben especial! 

LA CUINA DE L'OLGA

F
FOGONS

La Ràpita ha celebrat el primer Fòrum 
de Pesca Dieta Mediterrània, organit-
zat per l’Organització de Productors 
Pesquers de Sant Carles de la Ràpita i la 
Confraria de Pescadors Verge del Car-
me. Ha estat una trobada tecnocientí-
fica que tenia com a objectiu revisar el 
paper fonamental del peix en la dieta. 
El fòrum ha reunit cardiòlegs, nutri-

cionistes, economistes, restauradors i 
altres experts i professionals que han 
tractat aspectes sobre la comercialit-
zació del peix i tendències de mercat, o  
els beneficis del peix per a la salut entre 
altres. Per exemple  s'ha explicat que les 
persones que mengen més de 2 o 3 ra-
cions de peix a la setmana tenen menys 
infarts, ictus, o morts sobtades.  C.B.

El valor de menjar peix
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Quim
"Jo vaig patir 
assetjament. 
Hem d'aturar 
als alumnes que 
fan bullying."

PINZELLADES2

Víctor
"El bullying 
està malament 
i no s'ha de fer. 
Si veus que 
algú està patint 
assetjament 
escolar i no dius 

res també ets partícep."

Oriol
" Totes les 
escoles haurien 
de lluitar contra 
l'assetjament 
escolar. Ajuda 
a les persones 
que ho 
pateixen."

Maria
"Tots som 
iguals, vinguem 
d'on vinguem i 
tinguem el físic 
que tinguem. 
La diversitat de 
colors de pell o 
d'aspecte és bo."

Joana
" Hem d'ajudar 
als nens que 
pateixen 
d'assetjament 
escolar. Tots 
hauríem de ser 
feliços, siguem 

com siguem."

Cosmèn
"No hem de 
deixar de costat 
els companys 
i amics que 
pateixen 
assetjament 
escolar."

Aleix
"El bullying 
és un greu 
problema. 
Ajudem als 
que pateixen 
assetjament 
escolar"

Jana
"El bullying 
s'ha de frenar. 
Ser diferent 
i venir d'un 
altre país no 
és dolent. Tots 
som iguals."

Nayara
"La pau 
està en les 
nostres mans. 
Lluitem contra 
l'assetjament 
escolar."

Àlex
"He volgut fer aquest tipus de dibuix perquè no 
m'agrada el bullying. Els assetjadors haurien 
de ser castigats i ser conscients que poden fer 
molt mal a les persones. Tots som iguals i ens 
hauríem d'ajudar els uns als altres."

Arianna
"No més ciberbullying i més pau. L'assetjament 
escolar és un greu problema que existeix en 
moltes escoles i nosaltres hem participat en un 
projecte per aturar-ho."

Hajar
"Tots som iguals. Siguem de color que siguem. Hem 
d'ajudar als que pateixen assetjament escolar. No 
miris a una altra banda. Actua."

Marta
"L'equip de 
convivència 
ajuda als 
alumnes que 
pateixen 
bullying."

ESCOLA SANT ÀNGEL
El Departament d'Ensenyament ha creat el Programa 
d'innovació pedagògica #aquiproubullying. La finalitat 
d'aquest projecte és estimular els centres educatius de 
Catalunya a elaborar un programa per tal de prevenir, de-
tectar i intervenir enfront l'assetjament i ciberassetjament 
entre iguals dins dels centres escolars. L'escola Sant Àngel 
de Camarles ha volgut que els seus alumnes de 6è formin 

part d'aquest projecte i durant el curs escolar 2018-2019 han 
realitzat diferents activitats emmarcades dins de diferents 
mòduls temàtics per tal de formar, sensibilitzar, implicar 
als alumnes sobre l'assetja-
ment escolar. Un total de 15 
alumnes han sigut els pro-
tagonistes d'aquest magní-
fic nou programa.    N.B.

Aquí prou bullying

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Les set pistes de pàdel del Club de Ten-
nis Tortosa van acollir des del passat 
dilluns 25 de març fins al dissabte 30 el 
tercer torneig Audi Pàdel Series 2019. 
Un total de 50 parelles provinents de 
diversos punts de les Terres de l'Ebre i el 
Baix Maestrat van fer possible aquesta 
nova edició d'un dels tornejos més im-

portants de l'any del nostre territori.
Pel que fa a guanyadors, van ser Joel 
Climent i Carlos Bells els vencedors en 
la 1a categoria masculina per 6/0 i 7/6. 
Referent a la categoria femenina, les 
germanes Lídia i Laia Mestre es van im-
posar a les seves rivals i es van fer amb 
el primer lloc per 6/2 i 6/2.  N.B.

Disputat 3er torneig APS 2019

TRIATLONS

Deltebre dona el tret de sortida a la lliga 
de Triatlons Tritour

Natació a favor del corrent del 
riu Ebre, bicicleta ràpida i un 
tram de cursa a peu va ser el re-
corregut que van fer vora 1000 
atletes al sisè triatló de Deltebre. 
Aquesta edició s'emmarca dins 
la Lliga de Triatlons de Cata-
lunya, la reanomenada Tritour, 
que compta amb la realització 
de quatre proves en diferents 
indrets de la geografia catalana.
L'edició de Deltebre, a banda 

de ser la primera de la lliga, és 
una de les més esperades pels 
atletes, ja que el desnivell del 
terreny és pràcticament nul i es 
poden arribar a aconseguir mar-
ques rècord.
La fita estava dividida en quatre 
disciplines diferents: olímpica, 
sprint, half i short. A banda, els 
atletes podien participar de ma-
nera individual, per parelles o 
trios.
Segons van destacar membres 
de l'organització, aquest esde-
veniment esportiu fomenta un 
estil de vida saludable i també 

contribueix amb un gran impac-
te econòmic pel comerç local.
Amb una corno de 02:00:34 
Marta Sánchez es va procla-
mar la guanyadora del triatló 
en la modalitat Olímpica. Tris-
tam Knoph, amb una crono de 
02:01:15, va quedar en segona 
posició.   N.B.

Tram de bicicleta entre camps d'arròs. // FOTO: TRITOUR.COM

E
ESPORTS

Natàlia Barraguer
DELTEBRE

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Magnífiques vistes d'uns dels trams . // FOTO: RAMÓN FERRER.

La Trencacims de Paüls és un referent 

El 7 d'abril va tenir lloc la setena 
edició de la Trencacims de Paüls, 
una de les carreres ultra amb més 
prestigi de Catalunya. La fita, or-
ganitzada pel Centre d’Excur-
sionistes de Trencacims i amb la 
col·laboració de l’Ajuntament de 
Paüls, va comptar amb més de 750 
inscrits.
La Trencacims d'enguany incloïa 
diverses modalitats de cursa: el 
quilòmetre vertical, la cursa d’alt 

i baix, carrera junior, l’ultrama-
rató, la mitja marató, la marxa i 
enguany, com a novetat, la 7000. 
Amb aquesta última la Trenca-
cims va afegir un dia més, ja que va 
ser el divendres 5 d'abril el tret de 
sortida d’aquells atrevits que van 
voler fer una Ultra Trail de 3 dies. 
Un format que combina els reco-
rreguts de les altres modalitats 
sumant un total de 83 km i un des-
nivell positiu de 7000 metres. Van 
ser 87 corredors els que van afron-
tar el repte dels 3 dies. 22 d’ells ho 
van fer en la modalitat per parelles. 
Pel que fa a l’Ultramarató, va ser 

a les 6 i mitja del matí de dissabte, 
encara de nit i amb un punt de sor-
tida il·luminat nomes per la llum 
de les torxes quan 279 valents van 
sortir en busca de la muntanya per 
recórrer 50 km amb 4000 metres 
de desnivell positiu acumulat. Un 
recorregut que s’endinsa pel Parc 
Natural dels Ports i passa per in-
drets màgics plens de natura i fau-
na. Aquesta prova és la primera de 
les tres que pertanyen a la Copa 
Catalana d’Ultres. 
Abel Carretero i Sílvia Puigarnau 
van ser els guanyadors de la moda-
litat Ultramarató.   N.B.

Natàlia Barraguer
PAÜLS
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Canal 21 Ebre ha denunciat la 
Xarxa de Televisions Locals 
(XAL) per conductes prohibides 
en l’àmbit de la competència da-
vant de l’Autoritat Catalana de la 
Competència. Des de la seua en-
trada a la XAL, després de cinc 
anys de continus entrebancs, 
Canal 21 Ebre ha rebut un tracte 
discriminatori amb un mapa de 
cobertura que lluny de buscar 
l’equitat, l’equilibri, la imparcia-
litat i una solució justa per amb-
dues parts, afavoreix clarament 
l’altre operador del territori, Ca-
nal Terres de l’Ebre. 
Canal 21 Ebre va completar els 
tràmits per adherir-se a la Xarxa 
al setembre de 2014, després de 
sol·licitar en reiterades ocasions 
aquesta possibilitat. A més, tot i 
que només és necessari comptar 
amb l’aval d’un ajuntament del 
territori, esta televisió local i co-
marcal va presentar l’aval de fins 
a 48 dels 52 ajuntaments de les 

Terres de l’Ebre amb la voluntat 
de mostrar el suport del conjunt 
del territori a Canal 21 Ebre que, 
des dels seus inicis, ha apos-
tat pel periodisme de qualitat i 
proximitat. 
La manca d’una resposta per 
part de la Xarxa de Televisions 
va portar Canal 21 Ebre a pre-
sentar una queixa a l’oficina del 
Síndic de Greuges de Catalunya, 
on manifestava els entrebancs 
que estava patint per poder 
adherir-se a la plataforma. El 
Síndic no només va admetre la 
queixa a tràmit sinó que va re-
soldre favorablement a favor de 
la televisió, i va instar la Xarxa 
de Televisions Locals a admetre 
a Canal 21 Ebre. 
Finalment, el setembre de 2016 
Canal 21 Ebre va aconseguir 
operar a la Xarxa però amb un 
“tracte desfavorable” que enca-
ra continua. Una resolució de 
l’aleshores conseller delegat de 
la Xarxa, Francesc Pena, va afa-
vorir a Canal Terres de l’Ebre 
amb una major cobertura, amb 
les quatre capitals de comarca, 

els municipis amb més densitat 
de població i que compten amb 
una major agenda informativa. A 
més, es dóna el cas que tots estos 
municipis són els més pròxims a 
la seu de Canal Terres de l’Ebre, 
cosa que afavoreix la seua pro-
ducció. Per tant, una decisió “to-
talment parcial” i un clar “tracte 
discriminatori” a Canal 21 Ebre. 
Després d’haver esgotat totes 

les vies de diàleg, Canal 21 Ebre 
ha denunciat la XAL, entitat 
pública creada per la Diputa-
ció de Barcelona per gestionar 
el suport a l’audiovisual català, 
per pràctiques que “limiten o 
impedeixen la lliure concu-
rrència de la televisió” a l’hora 
de poder ofertar produccions 
pròpies a la XAL i televisions 
associades ja que “es veu priva-

da de poder aportar notícies o 
programes que corresponguin 
a una gran part dels municipis 
del territori”. 
Canal 21 Ebre no demana res 
més que “un tracte igualitari”, 
al marge dels colors polítics dels 
governs que afavoreixen deter-
minades empreses i grups de co-
municació en benefici dels seus 
propis interessos. 

D
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TERCERA edició del Festival de Ci-
nema de la Terra Alta In-FCTA 2019, 
que se celebrarà a Bot el pròxim mes 
d’agost. El passat 20 d'abril, el cone-
gut actor Ivan Massagué va presen-
tar el cartell acompanyat de la músi-
ca de Sorolla't. L’acte va anar maridat 
amb els millors vins de la comarca i 
alguns petits tastos culinaris de la 
restauració local, a ritme de jazz a 

càrrec de Pau Montoya Jazz Quartet. 
De cara a la nova edició del festival 
es podrà veure des de curtmetratges 
a pel·lícules llargues, música en di-
recte, teatre i foc al carrer. L’In-FCTA 
pretén ser a la llarga un festival de 
referència gràcies a l’esforç i dedica-
ció de totes les persones que treba-
llen però sobretot per la bona acolli-
da per part del seu públic.  J.D.

L'In-FCTA de Bot escalfa motors 

DAVANT L'AUTORITAT CATALANA DE LA COMPETÈNCIA

Canal 21 Ebre denuncia a la Xarxa
Redacció
TORTOSA

El lema del Canal 21 Ebre. // FOTO: ARXIU.

TECNOLOGIA

El plegable Samsung Galaxy Fold, el nou fracàs del fabricant asiàtic

La firma sud-coreana Samsung anuncia que el seu “re-
volucionari” telèfon intel·ligent plegable Galaxy Fold 
enrederirà la seva sortida al mercat, de moment, de for-
ma indefinida. El problema radica en que les primeres 
unitats de prova que s’han enviat als principals “youtu-
bers” i periodistes han sofert diverses incidències, al-
gunes d’elles, imperdonables en un producte d’última 
tecnologia i amb un preu tant elevat, com és el cas.
Recordem que fa només unes setmanes, uns dies abans 
de l’últim Mobile World Congress de Barcelona, Sam-
sung va anunciar als quatre vents que acceptaria les 
primeres reserves del nou Galaxy Fold a partir del 26 
d’abril, amb la intenció d’entregar les primeres unitats 
durant la primera quinzena d’aquest mateix mes de 
maig. Al final, i d’avant la multitud d’incidències, res de 
res, i han tingut que paralitzar l’entrega de l’aparell.
Els problemes sorgits s’han centrat amb la suposada 
innovadora i revolucionaria pantalla plegable, recor-
dem que aquesta és la principal novetat tecnològica 
que aporta el dispositiu. El tema és que alguns usuaris 
(en principi, periodistes entesos en tecnologia) han es-
tirat una làmina de plàstic que protegeix la superfície 
de la mateixa, quan realment no és un protector, sinó 

una part integral que ha de conviure amb la mateixa. 
En altres casos, han aparegut diverses incidències amb 
pantalles que han començat a parpellejar o d’altres que 
s’han quedat amb parts de la mateixa totalment inope-
ratives, en fosc. En fi, un autèntic desastre que de ben 
segur farà rodar caps dintre del departament d’enginye-
ria de la firma.
I amb tota aquesta acumulació d’incidències negatives 
en tant pocs dies, ha provocat que la companyia recon-
sideri endarrerir la data final de llançament, com hem 
esmentat, de moment quedarà de forma indefinida, fins 
la resolució de totes aquestes problemàtiques. Però el 
que sembla totalment imperdonable és que Samsung 
hagi volgut posar a la venda un producte d’altíssima 
tecnologia, amb un preu desorbitat, i que a la fi, sembla 
totalment inacabat, un producte en fase beta, com s’ha 
pogut comprovar.
En un comunicat oficial, l'empresa diu que “donarem 
una nova data de llançament en les properes setmanes”. 
El problema de les pantalles es deu a “impactes en les 
àrees més exposades de la frontissa (parts superior e 
inferior), i que “estan investigant en profunditat la pro-
blemàtica per evitar que els futurs usuaris separin el 

plàstic protector del frontal plegable”. 
“Tela marinera”, desprès del desastre que van ocasionar 
amb els problemes d’explosió de les bateries del Galaxy 
Note 7, sembla que aquest cop, encara s’han lluït més.
En altre ordre, aquesta greu entropessada l’aprofitarà 
ben segur la firma Huawei per avançar-se en la venda 
del seu també revolucionari Mate X, també plegable, 
que s’espera estigui al mercat durant el proper mes de 
juny, un gran cop que difícilment Samsung podrà supe-
rar. 

per Jaume Querol
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Canal Terres de l’Ebre, que ha 
operat durant més de cinc anys 
sense llicència d’activitat als es-
tudis ubicats als baixos de l’edi-
fici de la residència L’Onada, ha 
començat a regularitzar la seua 
situació. Després d’una consulta 
de Canal 21 Ebre que encara no 
ha rebut resposta oficial, l’Ajun-
tament havia previst pel passat 
dijous, 11 d'abril, la visita d’un 
inspector a les instal·lacions de 

Canal Terres de l’Ebre, els pro-
pietaris del qual només tenien el 
permís l’obertura de la residèn-
cia, que va començar a funcionar 
un any després que ho fes la tele-
visió. De fet, l’Ajuntament havia 
fet un requeriment a Canal Terres 
de l’Ebre, ja que s’havia detectat 
que “la llicència d’activitat no es-
tava del tot tramitada” i que calia 
“ampliar” la llicència existent. 
L'edifici de L'Onada on es troben 
els estudis està situat en uns an-
tics terrenys municipals, venuts 
el 2005 a un preu polític de 
només 72.000 euros perquè es fes 

una residència, i no uns estudis 
de televisió.
Fonts coneixedores del cas van 
explicar que el director de Ca-
nal Terres de l’Ebre va acudir 
personalment al cap de dos dies 
a l’Ajuntament de Tortosa per, 
suposadament, aportar tota la 
documentació requerida. Segons 
la normativa municipal, les ins-
tal·lacions que funcionen sense 
llicència d’activitat són consi-
derades “clandestines”, i es pot 
ordenar la seua clausura o cessa-
ment si es comprova que afecten 
sensiblement el medi ambient, la 

seguretat o la salut de les perso-
nes, sobretot si el titular no sol·li-
cita la llicència en quinze dies.
Els estudis d’aquesta televisió pri-
vada, que ocupen una superfície 
d’uns 300 metres quadrats, van 
ser inaugurats el 28 de desembre 
del 2013 pel conseller de Presidèn-
cia, Francesc Homs. El 2013 va ser 
l’any de la fusió de L’Ebre TV i de 
l’antic Canal TE, moment en què 
van rebre de la Generalitat uns 
ajuts de 124.700 euros i de 10.000 
euros, respectivament. Precisa-
ment, aquesta última subvenció va 
ser per construir als baixos de la 

residència un plató amb capacitat 
per a gairebé 100 persones. 
En realitat, els estudis de Canal 
Terres de l’Ebre van començar 
a funcionar just un any abans de 
l’obertura de la residència, pro-
jecte que va acumular diversos 
entrebancs per la inundabilitat 
dels terrenys que havia venut 
l’Ajuntament al barri de Sant 
Llàtzer. De fet, l’ACA va deixar el 
projecte en suspens durant gaire-
bé tres anys, a partir d’una queixa 
veïnal. Finalment, L’Onada va 
obrir portes al barri de Sant Llàt-
zer a l’octubre del 2014, amb 128 
places de residència i 40 de cen-
tre de dia. I amb una televisió pri-
vada als baixos. Una televisió que 
durant els darrers mandats ha re-
but el favor del govern municipal. 
De fet, segons es pot comprovar al 
web municipal, el conjunt de mi-
tjans que formen el Grup L'Ebre 
han rebut durant els últims qua-
tre anys més de 440.000 euros. 
En concret, més de 114.000 euros 
el 2015, més de 107.000 el 2016, 
més de 114.000 el 2017, i més de 
104.000 durant l'any passat. 

DIVERS  

PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno.

EN DIRECTE

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt del 

món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

22.00 Temps Afegit

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit de 

la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt del 

món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Natàlia Barraguer ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes se 

celebra el ple municipal, que 

s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per Jesús 

Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un nou 

col·legi de les Terres de l'Ebre, 

amb els més petits com a 

protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de Batea / 

Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural del 

cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de premsa 

de la setmana, emeses ínte-

grament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del món

16.00 Ple municipal de Batea / 

Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la setma-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de Tortosa 

/ Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

Cinc anys sense llicència d'activitat

Un detall de la façana de Canal Terres de l'Ebre als baixos de l'edifici de la residència.  // FOTO: ARXIU.
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 Jordi Jardí, a Tivissa, o 
Joan Moisès, a la Sénia, 
entre els alcaldes que no 
opten a la reelecció #p3 

 Manel de la Vega (PSC) 
aposta per un govern del 
PSOE en solitari, que puga 
pactar amb les altres fores 
polítiques #4

 Tortosa ampliarà 
l'auditori Felip Pedrell amb 
una sala annexa que tindrà 
una capacitat per a 300 
persones #p18

 Polèmica a Deltebre pel 
dragatge de la bocana del 
riu, a càrrec de l'Ajuntament 
quan li correspon a la 
Generalitat  #p19

 La fallida de la secció de 
crèdit de la cooperativa de 
Tivissa provoca el bloqueig 
dels comptes  #p25

 El Constitucional 
suspèn l'impost nuclear i 
Ascó reclama ajuts directes 
de l'Estat  #p25

 Entitats socials i cellers 
reclamen al Govern assumir 
els costos d'aturar els parcs 
eòlics de la Terra Alta  #p26

 Canal Terres de l'Ebre 
ha estat operant més de 
cinc anys sense la llicència 
d'activitat dels estudis dels 
baixos de L'Onada #p39


